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Nekaj novosti v Pirmansensu 
Pirmansens j e  znano sredi

šče čevljarske industrije in 
n j e j  vzporedne industrije v 
Nemčiji. Vsaka tri leta tukaj  
organizirajo sejem čevljarske-
industrije in mesto postane 
za 10 dni čevljarska metro
pola sveta, kot to imeujejo 
tuji  časopisi. 

Letos j e  bil sejem od 13. do 
19. maja .  Prikazani so bili vsi 
novi dosežki tehnike prede
lave materialov, izdelave 
obutve, prikazan napredek 
avtomatizacije strojev in 
drugih izpopolnitev do sedaj  
uporabljenih strojev. Kon
struktorj i,  proizvajalci stro
jev, tehnologi in ostali so  se 
izkazali in pokazali vse, kar 
so tri leta ljubosumno čuvali 
in j e  predstavljalo poslovno 
skrivnost posameznih tovarn. 

To j e  bil 11. zaporedni se
j e m  in istočasno tudi na jbol j  
popularen. Obiskalo ga j e  
preko 84.000 strokovnjakov z 
vsega sveta, med njimi tudi 
k ra l j  čevljarstva, kot zapadni 
svet imenuje Thomasa Bata, 
sina pokojnega Bate, ki j e  
lastnik največje  čevljarske 
tvrdke v svetu, s a j  ima 36 
tovarn obutve na vseh celi
nah s centralo v Kanadi. 

Splošna ocena novosti na 
se jmu j e  lahko dobra, čeprav 
posebne tehnološke revoluci
j e  ni prinesla. Verjetno j e  
zato delno kriva tudi splošna 

gospodarska kriza, ki stresa 
svet zadnja leta. To j e  got> 
vo zaviralo hiter razvoj avto
matizacije v naši industriji,  
ki j e  seveda povezana z veli
kim finančnim vlaganjem. 

Največ sil j e  bilo vsekakor 
usmerjenih v izpopolnjevanje 
obstoječih strojev, v avto
matsko povezovanje obstoje
čih strojev, k i  bi predstavljali 
zaključen del proizvodnega 
procesa, predvsem pa j e  bilo 
povsod opaziti, da j e  bil 
končni ci l j  zmanjšati izdelo
valni čas ter zmanjšati fizič
ni napor. 

Predvsem pri izdelavi ce
nejših vrst  obutve pa so bi
le nakazane tudi nove smeri 
tehnologije ob ustreznem 
strojnem parku, k j e r  lahko 
nekaj  l judi izdela največje  
možne količine standardne 
polplastične obutve za m a n j  
zahtevne kupce. Taka obutev 
mora biti zelo poceni, k l jub  
velikim investicijam v s troje  
in orodja, iz česar sledi, da 
mora biti velikoserijska pro
izvodnja, sicer izdelki ne pre
nesejo visokih stroškov amor
tizacije strojev in orodja. 

V klasični opremi j e  pose
ben napredek pri šivalnih 
strojih, k j e r  šest strojev 
hkrati šiva okrasne šive brez 
delavke in sicer po vnaprej  
določenem programu. Stroji  

čestitamo vsem 
članom delovne 
skupnosti! 

so centralno vodeni z luknja
nim trakom, ki se  previja iz 
kasete v kaseto. 

Skratka, videti j e  bilo do
vol j  zrelih dosežkov, k d a j  
Pa j ih  bomo mogli pre

saditi v našo proizvodnjo j e  
vprašanje, s a j  bomo morali 
na jpre j  s sedanjo opremo za
služiti za nakup modernejše. 

Anton KLEMENCIC 

V Sovjetsko zvezo 
370.000 parov 

Od 31. 5. do 10. 6. 1976 j e  bila v Moskvi izbira ko
lekcije obutve za leto 1977. Z jugoslovanske strani so 
se izbire udeležili predstavniki izvoznega podjetja 
CTX in vsi predstavniki izvoznih čevljarskih podje
tij-

Kakor j e  poznano, se deli izvoz v SZ po ključu, 
oziroma po odstotkovni zastopanosti posamezne de
lovne organizacije v izvozu na zahodno tržišče. Tako 
znaša naš kl juč po nepopolnih podatkih za leto 1977 
3,25 %, kar predstavlja 325.000 parov obutve, računa
no na 10 milijonov parov izvoza v SZ iz Jugoslavije 
v letu 1977. 

Za vsako delovno organizacijo j e  bil izdelan plan 
po vrstah obutve, vendar pa izbrani modeli in količine 
odstopajo od plana, seveda v korist tiste obutve, za 
katero so sovjetski kupci najbolj  zainteresirani, to so 
ženski škornji. Tako j e  bilo izbrano; 

ženski škornji 
salonke 
troterke 
ženske sandale 

8 modelov 225.000 parov 
5 modelov 70.000 parov 
1 model 10.000 parov 
6 modelov 65.000 parov 

Skupaj 20 modelov 370.000 parov 

Seveda se bodo te količine še spreminjale glede na 
naše potrebe oziroma proizvodne možnosti in cene. 

Pri izbiri nismo imeli nobenih težav, naša kolekci
j a  j e  kupcu ustrezala tako po vrsti obutve, kakor po 
pestrosti. Najpomembnejši pri vsem pa j e  ključ, zato 
nam mora biti vsem jasno, da brez zahodnega izvoza 
ni vzhodnega. Bili so primeri naših podjetij, ki so 
imela veliko moderno kolekcijo, vendar so kl jub te
mu dobili naročilo po ključu. Pomembno j e  tudi to, 
da j e  kupec zahteval izključno poliuretanske podpla
te, vzorci z gumijastimi podplati niso več zanimivi. 

Letos smo prvič pravočasno predložili tudi kolek
cijo PU podplatov našim proizvajalcem obutve, ki so 
jih uporabili pri izdelavi kolekcije za SZ. 

Tako j e  bilo poleg naših modelov še okrog 150 
vzorcev drugih podjetij  z našimi podplati. Končno 
j e  bilo izbranih 16 modelov z našimi podplati. 

Kaže torej, da se nam ni treba bati za delo, kakšne 
bodo pa cene, bomo vedeli pa šele v jeseni. 

v r f ' f c  k r n i  

irtorOVOT 
p.m 

kdaj  <fat 
proetofo'p' 

jOŽĆTVR'iMI 

»l  ;^-p. 

Marijan BOGATAJ 



— proizvodni problemi — proizvodni problemi — 

v AIplasu 
v oddelku plastike so sre

čujemo in borimo z raznimi 
problemi. Nekateri se nana
ša jo  prav na oddelek plasti
ke, k i  predeluje polipropilen-
ske i a  PU tekoče mase. 
Nekateri problemi s o  članom 
našega kolektiva znani. Dru
gi pa  so take narave, da j e  
dobro, da z njimi nekoliko 
pobliže seznanim člane naše 
delovne skupnosti. Dovolite, 
da se ozrem nazaj v bližnjo 
preteklost. Kako j e  sploh na
stajal  oddelek plastike. V za
četku leta 1973 j e  bil nabav
ljen prvi  stroj  za predelavo 
polipropilenskih mas. Zatem 
jfe krnalu prišel k hiši prvi 
s troj  Canon za predelavo te
kočih PU mas. Od začetka j e  
bil mišljen samo za laborato
ri j ske  poizkuse. 

2 e  tu so se pojavili prvi 
problemi, kam namestiti te 
stroje, ker ni bilo prostora. 
Začeli so se krčiti skladiščni 
prostori, meter za metrom. 
Kakor so prihajali stroji, 
tako se  j e  moralo skladišče 
umikati. Kljub temu j e  bilo 
nujno postaviti nekaj večjih 
strojev čisto na drugem kon
cu v hali. Ti stroji  se rabijo 
za predelavo PU in TP gra-
nulatov z vbrizgom in prede
lava PVC mas. S tem, ko se  
jo  pripravljala proizvodnja 
termoplastičnih in PU izdel
kov j e  bilo nujno organizirati 
še vzporedne dejavnosti. Te 
so orodjarna aralditnih form 
ter orodjarna kovinskih form 
in orodja. Ti oddelki so bili 
organizirani. 

Začeli smo delati prve PU 
in polipropilenske izdelke. 
Toda sedaj ni bilo dovolj pri
mernih delavcev. Začeli smo 
prihajati iz vseh strani, iz 
vseh oddelkov. Zaradi tega j e  
tudi strokovna usposobljenost 
zaposlenih v plastiki tako 
zelo raznolika. Med zaposle
nimi so kemiki, čevljarji, ko
vinarji, gumarji, mizarji, ve
čina pa j e  nekvalificiranih. V 
začetku leta 1974 j e  že stekla 
proizvodnja bolj  organizira
no, pokazali so se že prvi re
zultati. 

V letu 1975 pri poprečno 
zaposlenih 77 delavcih j e  bil 
dosežen celotni dohodek 
45.959.470,00 din. Ko se  j e  pro
izvodnja tako hitro dvigala, 
so se vzporedno tudi pojav
ljali razni problemi in napa
ke. Eden glavnih in največ
j ih  problemov j e  bil prevelik 
procent škarta pri PU izdel
kih. Drugi nič manj pomem
ben problem j e  delovna discL 
plina. Premalo izkoriščen de
lovni čas, s tem v zvezi tudi 
prenizka storilnost. Tretji 
problem pa j e  neizpolnjeva
n j e  dobavnih rokov in nered 
v oddelku. To so tisti pro
blemi, ki so najbol j  občutlji
vi in otipljivi. Posebno za ti
stega, ki ne živi z oddelkom, 
ki  morda pride skozi delovne 
prostore enkrat mesečno ali 
pa  še  to ne. Zaradi tega smo 
bili že velikokrat kritizirani 
na različnih mestih. Včasih 
upravičeno, včasih pa ne; so 
pa vzroki za stanje tako 
kakršno je, globji. 

Velikokrat kritizirajo tisti, 
ki niso seznanjeni s proble
mi, s katerimi se srečujemo 
in tudi ne vedo, kako se pre
delujejo tekoče PU mase. Ne
kateri pa kritizirajo zavest
no, da bi škodovali in še po
slabšali položaj in odnose v 
delovni organizaciji. 

Na dobronamerno kritiko 
smo pa vedno pripravljeni. 
Zavedamo se, da za kvaliteto, 
disciplino, storilnost, organi
zacijo dela v samem oddelku, 
red in izpolnjevanje dobavnih 
rokov, odgovarjamo mi sami; 
vodje obrata, vodja izmene, 
mojster in tehnolog, seveda 
pod normalnimi delovnimi 
pogoji. 

Naj na kratko razčlenim 
problem škarta, ki se nam po
jav l ja  v preveliki količini. 

Na to vpliva veliko dejavni
kov, kot so: nepravilna sesta
va mase, transport, skladišče, 
nje, pretečeni rok uporabe, 
posebno važno j e  to v zim
skem času, potem konstruk
ci ja  form, pravilno razmerje 
med komponentami, čiste 
forme. 

Največji problem, ki se po
jav l ja  občasno, so zračni me
hurčki, kar nam povzroča 
največ škarta. To j e  zelo 
kočljiva zadeva; ne da se 
hitro ukrepati. 

Včasih se odpravi z zame
njavo mase ali menjavo teh
nike vlivanja in obračanjem 
form. Nikdar pa  ne moreš 
točno odrediti; takole na j  se 
dela, pa bo dobro. 

S tem v zvezi nastajajo za
stoji  na vrtiljakih, obenem 
pada storilnost in tudi disci
plina. 

Zamujanje dobavnih rokov; 
ta problem ima še glob j e  ko
renine, začne se že pri na
ročilu, planiranju, izdelavi 
vzorcev, izdelavi form in 
orodja. Ce tu že vsi kasnijo, 
potem j e  sigurno, da bo tudi 
oddelek plastike kasnil. 

Velike težave imamo, kadar 
delamo za domačo proizvod
njo, ker j e  tako neenakomer
no planirano. Ce navedem 
samo dva konkretna prime
ra: Stroji za izdelavo termo
plastičnih peta so v marcu, 
aprilu in del maja  delali s 
polovično zmogljivostjo. Sre
di maja  smo dobili nalogo za 
izdelavo velike količine peta, 
kar j e  zelo razveseljivo. Na 
žalost pa so roki taki, da so 
kapacitete vseh treh strojev 

premajhne, če brezhibno de
la jo  v dve izmeni. Smo pred 
dejstvom, da zavestno mudi
mo dobavne roke ali pa or
ganiziramo še tretjo izmeno. 
Seveda j e  tu posredi vpraša
n j e  delovne sile in dodatni 
stroški. Se težje pa j e  to, ko 
bo ta količina izdobavljena, 
bodo stroji  zopet stali, ker ni 
izdelanega plana za daljše 
obdobje. Isti problem j e  z 
GBF stroji. Pet mesec smo 
delali samo poizkuse in vzor
ce, tako da so stroji praktič
no izkoriščeni komaj 30 %. 
Sedaj smo dobili naloge za 
izdelavo šal, vendar orodje še 
ni pripravljeno, prav tako ne 
material, roki izdelave pa  že 
potekajo. Ko bomo uspeli na
rediti orodje in nabaviti ma
terial, ne bomo zmogli loviti 
dobavnih rokov, čeprav bomo 
delali v tri izmene in še ob 
nedeljah. 

In zopet bo plastika tisti 
krivec, ki se  ne drži rokov. 

S tem sem hotel prikazati 
le del problemov, s katerimi 
se srečujemo. Ce bomo hoteli 
delati boljše, hitreje, bo tre
ba še mnogo storiti. Prostori 
se  obetajo v določenem času. 
Potem' bo treba misliti na 
nove investicije za bolj  so
dobna osnovna sredstva. Uve
sti bo treba tudi analizo ma
terialov, da bo dobavitelj 
vedel, da  lahko kontroliramo 
dobavljen material. 

Uvesti bo nujno treba tudi 
nove artikle in izdelke. Vpe
ljati  b o  treba bolj  dolgoročno 
planiranje, da bomo vedeli 
vnaprej, k a j  bomo delali in 
bolj  enako porazdelitev. Mi-
sfiti bomo morali tudi na izo
braževanje zaposlenih in vod
stvenega kadra v oddelkih. 
Dobro bi bilo, ko bi  imeli 
kakšno literaturo iz te pano
ge. Morda tudi kakšen stro
kovni ogled podjetja, ki ima 
dobro organizirano proizvod
n j o  plastike. 

Vse to mislim, da bi pripo
moglo k odpravljanju napak. 
Zavedati se moramo, vsi, ki 
smo združeni v procesu dela 
in da so nam zaupana druž
bena sredstva v upravljanje, 
da z njimi proizvajamo čim 
več in čim boljše in da j ih 
še nadalje oplemenjujemo, 
ker le s tem bomo sebi iz
boljšali ekonomski položaj, 
hkrati Pa tudi širši družbeni 
skupnosti. 

Stanko MRLAK 

V Obratu Gorenja vas 
Pri tako razdrobljeni proiz

vodnji kot j o  imamo v Alpini, 
ki hL-ati delamo od športne 
obutve in do modnih salonar-
jev, nasta ja jo  mnogokrat zelo 
velike t e ^ v e  od nabave ma
teriala pa  do končnega izdel
ka. Tudi izdelovalca zgornjih 
delov Gorenja vas se srečuje 
s težavami, katerih največ ne 
moremo predvideti vnaprej. 

Ce analiziramo ves potek 
dela, moramo najprej  pričeti 
pri pripravi dela za prikroje-
valnico. Največje težave v 
prikrojevalnici s o  vedno ma-

da nam manjika material za 
plane od 96 d o  100, sekamo 
pa 118 plan iter so že v šival
nici izdelani iplani do 113. Ob 
taki proizvodnji, pa bi radi 
uvajali plansko disciplino, to; 
da kako? 

Drugi tak člen verige j e  sa
mo delo v prikrojevalnici. Ve
liko premalo se zavedamo, 
da so zgornji materiali zelo 
dragi in da prtkrojevalci de
l a j o  vsakodnevno z milijon
sko vrednostjo. Kvaliteta go
tovega izdelka zavisi v precej
šnji  meri od kvalitetnega pri-
krojovalca (materiali morajo 
biti sparani, trdi skupaj,  meh
ki slkupaj, struktura, barva 
itd.). 

Tretji člen verige pa j e  ši
valnica. Pri dolu v šivalnici 
se že zbirajo dveh vrst napa
ke ' in  sicer: napalke šivalnice 
in prikrojovalnice. Vodike več 
pa v šivalnici zavistjo najialke 
od posameznih delavcev, ker 
tukaj ne vplivajo materiali v 
taki meri kot v prikrojeval
nici, seveda pa morajo biti 
kosi pravilno in točno nase
kani. V našem obratu smo imeli 
letos zelo velike težave zaradi 
izdelave tekašike obutve. Rav
no pri tej  izdelavi se j e  poru
šilo sorazmerje mod pripravo 
in šivanjem katerega smo bili 
prej  vajeni. Več delaVk j e  
sedlo prvič za šivalne stroje, 
kar pa s e  j e  zelo odražalo v 
kvaliteti izdelka. Druga slaba 
stran tega pa se j e  pokazala 
v dosegih norm. Ndkatera 
d d a  so bila popolnoma nova 
in se  j ih delavke š e  po parih 
mesecih ne morejo privaditi 

tako, da bi ob kvalitetnem 
delu dosegle tudi ustrezne 
norme. Dovolj nam pove že 
samo podatek, da smo imeli 
v aprilu Qflljub doplačilom, ki 
jih predpisuje pravilnik, pov
prečje osebnih dohodkov za 
300.— din od ostalih oddel
kov. V m a j u  j e  bila ta razlika 
občutno manjša. Neugodje 
pa ustvarja tudi to, ker smo 
pričakovali pri teh čevljih 
samo vellike ikoličine, ki j ih  j e  
tudi nekaj  bilo, zdaj pa  s o  
nekateri artikli tudi i%pod 
1000 parov. Potem pa s e  še  
večkrat dogodi, da niti za te 
količine ni dovolj materiala. 

Včasih j e  veliko kritike gle
de neenakomerno razdeljenih 
norm, to se pravi, da isti de
lavec dosega pri različnih de
lih različne norme. Zanimiva 
pa j e  primerjava norm pri 
tekaških čevljih šivalnice Col 
in Gorenja vas, pri katerih 
ugotavljamo, da se  dosegi 
istih del križajo, to se 
pravi, da  so doHočene faze na 
Colu dobre v Gorenji vasi pa 
slabe in obratno. V takem 
primeru tudi normirec težko 
ugotavlja pravilno postavlja 
n je  norm.. 

Dislocirani obrati kot sta 
Col in Gorenja vas pa se sre
čujeta še  z drugimi težavami, 
katere s o  pogojene z obrati 
izven matičnega podjetja. Po
trebno j e  mnogo več samo
stojnega odločanja, s tem pa 
se lahko naredi tudi več ne
pravilnosti, kot v matičnem 
podjetju, ki j e  ob vsakem ča
su na voljo strokovno in dru
ga pomoč. 

Vinko Bogataj 

teriali, kateri so mnogokrat 
slabi in neprimerni za izdela
vo zgornjih delov. Večkrat 
ugotavljamo, k a j  narediti z 
materiali ali j ih dati v delo 
ali pa partije zavrniti nazaj, 
delavce pa  poslati domov. Se
veda pa j e  nas vseh velika na
paka v tem, da skoraj  pod 
»NUJNO« zagotovimo delo, 
da bi proizvodnja tekla nor
malno naprej, s tem pa ob 
slabih materialih delamo tudi 
slabo obutev. Nič manj  p a  
ne zadržuje proizvodnji pro
ces manjkajoči material. Ce 
dam samo trenuten primer. 

Da bo material pravočasno doma . . .  

. . .  morajo biti vozila vedno nared . 



— proizvodni problemi — proizvodni problemi — 

v obratu 
no Golu 

2c prav na začetku moram 
poudariti, da j e  v našem 
obratu na Colu proizvodnih 
problemov več kot preveč. 
Veliko j e  takih, o katerih se 
j e  že veliko pisalo, razprav
ljalo na raznih sestankih. Za
torej j ih ne bi omenjal. Do
taknil pa bi se problemov, ki 
so za naš obrat na Colu edin
stveni in jih bi istočasno raz
poredil po težini problemov: 

Delovni prostor j e  v našem 
obratu za normani potek pro. 
izvodnje neprimeren, s a j  meri 
komaj 125 m'. Naš proizvodni 
trak v nobenem primeru ni 
več primeren za sodobno pro
izvodnjo, kajt i  poznamo že 
razne modeme transportne in 
tehnološke trakove. Naš trak 
j e  na žalost še vedno lesen, 
kot smo ga imeli že pred 
20. leti v šivalnici v Alpini. 

Obrat Col se j e  ustanovil 
oz. organiziral pred štirimi 
leti in to z odvečnimi osnov
nimi sredstvi, s katerimi j e  
OZD Alpina trenutno razpo
lagala. Tako se j e  delo v 
obratu organiziralo s starimi 
šivalnimi stroji in napravami. 
V štirih letih obstoja obrata 
na Colu se stanje strojev in 
naprav ni veliko izboljšalo. 
Kdor pozna tehnološki po
stopek šivalnic, ve kakšen 
problem j e  s slabimi šivalni
mi stroji, izdelovati kvalitet
ne zgornje dele. 

Naš kolektiv j e  v primer
javi  z ostalimi izdelovalnica-
mi zgornjih delov v Alpini 
razmeroma mlad. Torej so 
delovne izkušnje, ki so poleg 
izobrazbe glavni dejavnik 
sposobnosti nekega kolektiva 
pri izvrševanju zahtev proiz
vodnje, še dokaj mahjne. 
Tudi zato se pri različnih iz
delavah proizvodni problemi 
neprestano ponavljajo. 

Velik problema za naš 
obrat j e  tudi velika oddalje-

K d a j  v novih prostorih? 

nos t obrata od matičnega 
podjetja, kar se v veliki meri 
odraža pri izvrševanju dnev
nih planov, nabavi raznih 
manjkajočih materialov, stro
jev  in delovnih naprav. 

Oddaljenost nam povzroča 
tudi velike težave pri sodelo
vanju z ostalimi službami kot 
so; razvojna, kadrovska itd. 
Da bi vse te probleme zmanj. 
šali, j e  po mojem edina re
šitev za naš obrat, izgradnja 
novega obrata, ki bi imel 

poleg šivalnice še prikrojeval-
nico in ostale pomožne pro
store, kot so skladišča, garde
robe in drugo. 

Dejstvo je, da so problemi 
bili in še bodo, posebno v 
proizvodnji. Vsi se moramo 
prizadevati, da bi teh proble
mov, ne samo v našem obra
tu, temveč tudi v delovni 
organizaciji, bilo v bodoče 
čimmanj. 

Marjan SPEH 

Zakon o zdiuienem delo 
naj poslane osnova 
za bolj smolmo delo! 

Dobri sekalnl noži — manj problemov 

Začetek gradnje 
nove hale 

Gradnja proizvodno-skladiščne hale se j e  
končno začela. Pogodbeni rok za izgradnjo j e  
30. 4. 1977. 

Konstrukcija hale nad temelji bo tipska po 
načrtih Splošno gradbenega podjet ja  »Primorje« 
iz Ajdovščine. Elementi za omenjeno tipsko halo 
so montažni iz naravnega armiranega betona. 

Izvajalec gradbenih del oziroma pogodbenih 
del j e  splošno gradbeno podjetje »SAVA« Jese
nice. 



»Mala ustava« je v razpravi 

Osnutek zakona o združenem delu Je v javni razpravi. Prvi 
nam Je o tem spregovoril republiški sekretar za deio Pavle 
Gantar. Zlasti podrobno Je obravnaval nov način oblikovanja 
dohodka in delitev dohodka. Pomembno je, da se zavedamo, 
da gospodarimo z družbenimi sredstvi, da se v polni meri 
zavedamo odgovornosti do družbe, ki j o  sestavljamo mi vsi. 

Vodilni in predstavniki družijenopoiitičnih organizacij ter samoupravnih organov vseh žirov-
skih delovnih organizacij so se zavedali, kako pomembno je, da natančno spoznajo idejo 
osnutka zakona o združenem delu. Zakon j e  pravzaprav nadaljevanje družbenega razvoja, ki 
ga utemeljuje ustava. Delavci, ki so poslušali Pavla Gantarja, bodo kasneje nosilci razprav 
in dogovorov v svojih delovnih organizacijah. Tudi odgovornost za izvajanje načel in določil 
zakona bo zlasti ležala na njihovih r a m a h . . .  

Razpravljali smo . 
sedaj nas čaka delo 

Pri razpravah o osnutku Zakona o združenem delu Je sode 
loval tudi tovariš Sket iz škofjeloške Jelovice. 

f 2B K: 

A 

Posebna skupina, ki  Je pripravljala razprave o osnutku zakona o združenem delu, j e  menila, 
da morajo o tem vedeti in razpravljati vsi delavci Alpine. Udeležba na zborih j e  bila izredna, 
kar pa j e  razumljivo, s a j  so bili med delovnim časom. Razprav o posameznih zadevah sicer 
ni bilo veliko, kaj t i  v tako veliki skupini j e  težko razpravljati, vendar se j e  pokazalo, da 
delavec hoče odločati o svoji  usodi. Zbore delovnih l judi smo programsko izredno zgostili, 
s a j  j e  bila v razpravi predlagana še nova samoupravna organiziranost naše delovne orga
nizacije in pa usmerjeno izobraževanje. 

Ali bo Zalton o združenem delu prodrl do vsaltega delovnega 
mesta? Ali vemo, da j e  to odvisno tudi od vseh nas? Tudi 
ml sami si lahko oblikujemo delovne pogoje, način delitve 
dohodka, osebne dohodke. Ali bomo sposobni dvigniti pogled 
od našega stroja In pogledati še druge, se skupaj  dogovoriti 
za boljšo delitev dela, bolje splanlrati delo, da bo naš uspeh 
večji? 



Usmerjeno Izobraževanje, ki n a j  bi  se začelo čez nekaj let, n a j  bi  v večji meri povezaio šola
n j e  s prakso, kaj t i  le s tem lahko računamo na uspeh delavcev na delovnih mestih. Posebno j e  
tudi važno, da j e  sistem enoten, da sposobnemu delavcu ni onemogočeno nadaljnje šolanje, da 
se usposablja res v okviru svojih interesov in seveda interesov neke tovarne. S tem pa raču
namo doseči večjo ustvarjalnost — boljše ekonomske rezultate. Jamstvo za to imamo že v 
svetu, k j e r  so ponekod že uvedli podobne naiine usposabljanja. 

Odmevi, odmevi . . 
v petek, 11. juni ja  1976 

smo imeli zbor delovnega 
kolektiva Alpine. 

Skopo odmerjen čas, 
obilo gradiva, slaba orga
nizacija zbora in zelo na 
hitro podani referati, so 
pripomogli, da zbor ni 
dosegel tistega namena, 
zaradi katerega j e  bil 
sklican. Tudi samo gradi
vo ni bilo pripravljeno v 
taki obliki, da bi ga pre
prost človek z lahkoto 
dojel. Zato niti ni čudno, 
če nas j e  ob hitro branem 
referatu o samoupravnih 
aktih polovico zaspalo in 
smo se zbudili šele ob 
koncu referata. Prepro
sto zato, ker možgani ne 
morejo hitro sprejemati 
vseh informacij. 

Kar zadeva šolstvo — 
že 10 let t ra ja jo  razgovo
ri in razprave o reformi. 
Tudi na zboru ni bilo 
predočeno k a j  bolj  otip
ljivega. Zaradi odlašanja 
šolske reforme, nastaja 
pri nas iz leta v leto več
j a  kulturna in gospodar
ska škoda. Reforma šol
stva j e  nujna. Današnji 
šolski učni programi so 
natrpani s snovjo, ki se 
oddaljuje od potreb zna
n j a  v današnjih življenj
skih razmerah in pogojih 
bodoče samoupravne so
cialistične družbe. 

V nekaterih razvitejših 
deželah so že prešli na 10 

letno obvezno šolanje in 
v zadnjih letnikih imajo 
usmerjen pouk glede do
ločene sposobnosti in na
darjenosti učenca ter po
trebe gospodarstva. Ne
k a j  podobnega in seveda 
našim pogojem prilagoje
nega, bomo morali uvesti 
tudi pri nas. Seveda bo 
treba ustrezno rešiti tudi 
nadaljnje šolanje na viš
jih stopnjah izobraževa
nja. Na ustanavljanje te
meljnih organizacij zdru
ženega dela gledamo z ne
zaupanjem, vsiljeno od 
zgoraj, kot posledica 
kampanjske zaletavosti 
in eksperimentiranja. 

V Alpini smo dosedaj 
imeli obračunske enote z 
določenimi samostojnost
mi in tudi samouprav
ne organe v teh enotah, 
ki bi se morali v nadalj
njem raz.voju razvijati in 
primerno združevati v vi
š j o  organizacijsko obliko, 
pogojeno delovnim pro
cesom v Alpini, to je, po
dobno zamislim današ
njim temeljnim organiza
cijam združenega dela. 
Namesto tega smo pred 
dvema letoma te najnižje 
samoupravne organe za
nemarili in opustili ter 
začeli z ustanavljanjem 
temeljnih organizacij, ki 
jim ne vidimo ne repa ne 
glave. Brez krepkih orga
nizacijskih izpopolnitev 
TOZD, ne vidim v njih 

kakšne uspešne perspek
tive. 

Ne razumem, zakaj ima 
enota Gorenja vas pogo
j e  za samostojen TOZD, 
ko pa prikrojevalnica in 
prešivalnica Žiri s preši-
valnico Col skupaj, z 
istim delovnim procesom 
nimajo pogojev za TOZD, 
čeprav so številčno in ka
drovsko močnejše. Kot 
kaže, j e  ustanavljanje 
TOZD le zadovoljevanje 
kampanjskih zahtev od 
zgoraj, ni pa odraz stvar
nih potreb naše ali neke 
druge delovne organizaci
je-

Krajani Žirov se zave
damo, da bomo le s sa
moprispevkom in delom 
odpravili prah z naših 
cest in ulic. V par letih 
bo skoraj  vsak krajan — 
razen onih, ki domujejo 
ob glavni cesti, ali stanu
je jo  v družbenih stanova
njih dal za samoprispe
vek ali prispevek krajev
ni skupnosti od ene do 
tri mesečne plače, v ne
katerih primerih pa še ce
lo več. To j e  velika obre
menitev za našega delov
nega človeka, ki želi, da 
se žirovske ceste urede. 
Čutimo se pa zapostavlje
ne, ko imamo od štirih 
cestnih povezav s sosed
njimi občinami, še tri 
makadamske. Čeprav j e  
logaška cesta že petnajst 
let kamen spotike in po
vod nerazumevanja med 
obema krajema, so ostale 
od vsega tega zgolj oblju
be in »same jame«, ki so 

nam že neštetokrat pre
mikale in pretresle vse 
kosti. Izjema j e  le nekaj 
kilometrov asfalta od Lo
gatca do Cest. Tudi prebi
valci ob vseh treh maka
damskih vpadnicah so 
pripravljeni dati prime
ren samoprispevek in po
sojilo za ceste, če j ih re
š i jo  nadležnega prahu in 
samih jam. Tudi ostali 
krajani smo pripravljeni 
dati ustrezno posojilo za 
ceste, toda dokler bodo 
odlašali z ureditvijo loga
ške ceste in del ceste do 
Osojnice, bomo tudi ži-
rovski delovni l jud je  od
lašali z vpisovanjem po
sojila. 

Do takrat pa nam bodo 
potrebna predvsem ustre
zna vodovodna zajetja, 
da bomo lahko izmili 
prah iz glave in vratu, ko 
nas bo zakadilo na teh 
cestah. Verjetno bo tre
ba dati posojilo za vodo
vod, da ne bomo vsako 
pomlad pili gnojnico in 
klor, višja naselja pa ce
lo ostala brez vode. Ni 
nam vseeno, da se j e  de
nar, ki smo ga prispevali 
vsi prebivalci Slovenije 
od Prekmurja do Posoč
ja, uporabil samo za iz
gradnjo dragih ljubljan
skih podvoznic in obvoz
nic, vsa ostala makadam, 
ska cestišča od Prekmur
j a  do Obsočja pa so ure
jevali le z obljubami. 

Zahvaljujem se tovari
šu direktorju, ki nas j e  
na zboru predramil iz 100 
minutne otopelosti s 
kratkim in jedrnatim na-

Take Iskrene pripombe 
da jo  res misliti. Kar za
deva organizacijo zbora, 
smo res taki — b o  že ka
ko  š l o . . .  

Res pa  j e  tudi, da veli
k i  zbori ne  morejo biti 
razgovor — temveč so 
lahko več ali m a n j  preda
vanja — ali mitingi. 

Očitno j e  tudi, da odgo
vorni nismo znali pojas
niti nekaterih bistvenih 
vprašanj (pa ne le na teh 
zborih), k i  j i h  prinaša no
va ustava. 

Zlasti v zvezi z ustanav
l jan jem TOZD. Kajt i  lju
d j e  ne vedo, da j e  to nji
hova dolžnost i n  pravica 
in da »višji forumi« na to 
le opozarjajo. Odgovor-

govorom. Zaradi graje za 
neudeležbo na prejšnjem 
zboru Alpine, bi rad opo
zoril, da to soboto niso 
imeli vsi oddelki prosto 
in j e  na primer sekalnica 
morala delati. Pa tudi ob
java po zvočniku za ta 
zbor j c  bila težko razum
ljiva in smo nekateri ra
zumeli, da bo ta zbor v 
nedeljo. Tiskanih vabil 
za zbor, ki so bila name
njena članom kolektiva, 
pa ni nihče razdelil in 
sem jih opazil cel kup v 
soboto poleg vhodnih 
vrat v halo. S palico naj  
malo požuga tudi tiste
mu, ki j e  bil zadolžen, da 
pridejo ta vabila pravo
časno v roke članom ko
lektiva. 

Opravičujem se, ker 
nekatere moje misli ne
koliko nasprotujejo ne
katerim gospodarskim in 
samoupravnim zamislim, 
vendar mislim, da kljubu
jem le slabosti, ki jim te 
zamisli niso dorasle. Sla
bosti in pomanjkljivosti 
so se dogajale v preteklo
sti in se bodo še tudi v 
prihodnje ter jih bomo 
odpravljali le s skupnimi 
prizadevanji. 

Aktiviste, ki pripravlja
j o  zbore pa prosim, da 
zbore bolje pripravijo in 
posredujejo le toliko gra
diva in v taki obliki, koli
kor smo ga sposobni 
sprejeti Predavatelj ali 
govornik pa naj  bo le ti
sti, ki j e  sposoben v ra
zumljivi in prijetni obliki 
posredovati snov. 

Ivan REVEN 

nest seveda na jbo l j  zade
va vodilne v delovni orga
nizaciji ali družbenopoli
tičnih organizacijah. 

Delavcem zlasti »radi« 
mečemo pesek v oči — 
češ, b o  toliko in toliko 
več stroškov, režije, raz
drobljenosti, tako da iz
gledajo ustavna načela 
nespametna. 

Seveda bomo za razu
mevanje družbenih tokov 
vsi skupaj  morali večkrat 
k a j  prebrati, da ne bomo 
podlegali »bistrim i n  go
spodarnim« trditvam ti
stih, k i  j i m  nI k a j  prida 
za to, da b i  delavec res 
imel k a j  besede, n e  da 
vedno drugi pometajo z 
n j im.  

Pripomba k sestavku 
Ivana Revna 



razgovor z a  urednikovo mizo — razgovor z a  ure 
na temo VLOGA KRAJEVNE KSUPNOSTI. V razgovoru so 
sodelovali: Tone Oblak, predsednik zbora delegatov KS 21ri, 
Slobodan Poljšak, ravnatelj osnovne šole »Padlih prvoborcev 
2iri«, Dušan Podobnik, direktor Mizarskega podjet ja  2irl, An
ton Kokelj, kmetovalec iz Dobračeve, Julij  Strlič, sekretar 
sveta ZK KS 2iri. 

Razgovor sta vodila: Vladimir Pivk i n  Ivan Capuder, 
Stenografske zapisnike j e  pripravila Anuška Starman 

Vloga krajevne skupnosti 
kot temeljne skupnosti v na
šem sistemu. Konkretni načr
ti, z vključevanjem občanov? 

Tone OBLAK 
Krajevna skupnost Ziri j e  

samoupravna skupnost ljudi 
in občanov 21 naselij, v kate
ri delovni l jud je  in občani 
sami in v sodelovanju z de
lovnimi ljudmi in občani dru-
giii krajevnih skupnosti, sa
moupravnimi skupnostmi in 
organizacijami združenega 
dola, združujejo svoje oseb
ne potrebe in skupne potre
be, odločajo o uresničevanju 
svojih skupnih interesov, v 
krajevni skupnosti in občini 
sodelujejo po svojih delega
tih, odločajo o vprašanjih 
skupnega pomena v DPS in 
samoupravnih interesnih 
skupnostih. 

1. Glavni problem v Zirch 
j e  voda. Nujna j e  izgradnja 
vodovoda in obnovitev stare-
že več kot 30 let). 

Pojavile so se že tudi bolez
ni in naša dolžnost je, da 
čimprej rešimo probleme. 

2. Kanalizacija; Ce ne bo
mo mi začeli reševati tega 
problema, bodo nastali še ve
čji, mi pa bomo v nevarnosti 
za zdravo življenje. 

3. Z letošnjim lotom se j e  
začela gradnja kanalizacije od 
šole, do čistilne naprave, za 
kasneje pa so predvideni še 
ostali predeli. Do leta 1980 
pa mora biti v Zireh izdela
na celotna kanalizacija, seve
da če bodo zagotovljena fi
nančna sredstva. 

V letu 1976 j e  potekal 1 % 
samoprispevek za dejavnost 
krajevne skupnosti, za naprej 
pa ga bo treba obnoviti. Zbor 

čin pomagali prebivalcem, da 
si lahko ustvarijo normalne 
pogoje za življenje, nabavijo 
kmetijske stroje itd. Leta 
1977 bi uredili javno razsvet
l javo v novih dolih Zirov, as
faltiranje ulic v centru Zirov, 
ureditev zelenic po urbanisti
čnem planu, izgradnjo ploč
nika v dolžini 1 km, predvido
ma v letu 1979 

V planu j e  tudi izgradnja 
mostu na Ledenico in uredi
tev ceste predvidoma v letu 
1980. 

K a j  pa j e  s trgovskim po
slovnim centrom. K j e  so vzro
k i  da se k temu ne pristopi. 
rSednJeročnl plan b o  možno 
realizirati verjetno le pod po, 
gojem, če b o  žlrovsko gospo
darstvo šlo naprej v sa j  tako 
kot Je danes in  če bodo osta
le vse oblike samoprispevka 
tudi v bodoče? 

Tone OBLAK 
Ko se j e  delal plan krajev

ne skupnosti, so se upošteva
la denarna sredstva, ki se bo
do zbirala v okviru samopri
spevka, katerega zdaj še pla
čujemo in katerega moramo 
še obnovili. Vse te prispevke. 

Načrti so tile: 
Ko so se formirale krajev

ne skupnosti, so počasi zaži
vele in so šele sedaj v tistem 
razmahu kot bi  že morale bi
ti. Tudi krajevne skupnosti 
srednjeročno planirajo. Mi 
smo za obdobje 1976—1980 tu
di izdeJali predlog srednjero
čnega plana. 

Da smo prišli do tega pla
na, smo po raznih zborih ob
čanov spregovorili o naših 
najnujnejših stvareh, ki bi  
j ih  uredili v obdobju srednje
ročnega plana. Kot vsi sami 
veste, morajo biti na razpola
go tudi določena sredstva. 

Prvi namen delegatov kra
jevne skupnosti in zbora de
legatov j e  bil, da bi v Zireh 
razpisali dodatne samouprav
ne prispevke, sporazumno s 
prispevki občanov. Ce nima
mo finančne baze, j e  brez po
mena planirati in se dogovar
jati,  k a j  bi vse napravili. 

Na podlagi prispevkov smo 
določili plan izgradnje infra
strukture na celotnem žirov-
skem področju. 

delegatov j e  že sprejel sklep, 
da se prispevek podaljša do 
leta 1980. Ce tega ne bi  tako 
izpeljali, tudi problema kana
lizacije ne bomo mogli tako 
kmalu rešiti. 

Ostale stvari, ki j ih predvi
deva srednjeročni plan v ob
dobju od 1976—1980 so še 
predvsem; 

— nadaljevanje del na cesti 
Račcva—Podlesec 

— izgradnja otroškega igri
šča v Zireh in Stari vasi 

Za naprej j e  predvideno, da 
bi s e  stvari bol j  plansko ure
jevale. Ureditev Polja okrog 
šole, vodovoda, kanalizacije, 
asfaltiranje cest. Tako bi ure
dili eno področje in bi v na
daljnji  fazi lahko pričeli ure
jevati še ostale dele Zirov. 
Pričeli pa bi  tudi z deli na 
razširitvi pokopališča in ure
ditvi mrliške vežice. 

Tudi na obrobne kra je  naše 
krajevne skupnosti nismo po
zabili: urejevanje hudourni
kov, reguliranje rek, elektri
fikacija obrobnih naselij. Ve
mo, da bomo edino na tak na

ki jih imamo zdaj (4,60) za te 
namene, moramo najprej  ob
noviti. Ce se bodo ta sredstva 
prelivala na krajevno skup
nost, bo plan lahkorealiziran. 
V kolikor bi žirovsko gospo
darstvo zašlo v težave, potem 
tudi plana verjetno ne bo mo
žno povsem realizirati. 

Ce bi uspeli dobiti finan
čna sredstva k j e  drugje, bi 
to še pospešilo uresničitev 
plana. Seveda, graditi pa mo
ramo le na tem kar imamo 
in ostalo kar  bo več, upošte
vati za priboljšek. 

Zbor delegatov j e  mnenja, 
da bi se ta samoprispevek 
podaljšal do konca leta in bi 
še kakšno drugo stvar uredili 
in narediil iz tega samopri
spevka (ureditev doma Par
tizan). 

Krajevna skupnost ima tu
di nalogo, komunalno urediti 
prostor okrog zazidalnih par-
cev ter da to uredi lastnikom, 
ki plačujejo komunalni pri
spevek. 

Glede poslovnega centra se 
j e  tudi že razpravljalo. Ven
dar zdaj ni posebnih želja. 

da bi kakšno podjetje delalo 
poslovno zgradbo v našem 
kraju. Verjetno bomo morali 
delati sami. 

Vsi organi na področju kra
jevne skupnosti Pa so se za
vzemali za postavitev stavbe 
za PTT promet, ki bi j o  sama 
gradila. Dolžnost vseh žirov-
skih podjetij  pa bi  bila, da 
bi pristopili k gradnji poslov
nega prostora v kraju.  

To smo obravnavali tudi na 
sestanku žirovksih direktor
jev in vsi so se stimjali, da 
bi ustanovili sklad in začeli 
z gradnjo poslovnega prosto
ra v Zireh. To j e  ena glavnih 
nalog vseh nas, ki prebivamo 
na tem področju. S tem bi 
rešili problem infrastrukture, 
katera v našem kraju ni na 
zavidljivi višini. 

K a j  menite kot kmetovalec 
o vlogi krajevne skupnosti 
pri  uporabi zemljišč i n  k a j  
pričakujete o d  krajevne 
skupnosti na tem področju? 

Anton KOKELJ 
Kot kmet pričakujem od 

KS, da bomo v skladu z dru
gimi dejavnostmi reševali tu
di problematiko kmetijstva. 

Vse nas kmete pesti za
strašujoč problem in obenem 
verjetno tudi krajevno skup
nost, ali bo mogoče mladino 
zadržati na kmetijah in jim 
nuditi boljši  položaj v druž
bi? Zlasti še na hribovitih 
kmetijah, ki j ih j e  na območ
j u  krajevne skupnosti Ziri 
kar precej. 

Uporabo kmetijskih povr
šin ocenjujemo nesmotrno. 
To velja zlasti še za preteklo 
obdobje pa tudi za današnje. 
Površine, na katerih j e  bila 
možna strojna obdelava in 
večja količina pridelka, so v 
glavnem zazidana ali pa se 
bodo še zazidala po urbani
stičnem planu. Ostali so nam 
le zamočvirjeni travniki, ved
no v nevarnosti zaradi poplav, 
bregovi pa nam ne omogoča
j o  strojne obdelave. Verjetno 
bi  bilo gospodarno in pamet
no najprej  regulirati Soro, 
nato šele urediti kanalizacijo 
in melioracijo travnikov. 

Upam, da bomo bol j  spo
štovali delovnega človeka na 
kmetijah, kajt i  kruh rodi le 
zemlja. 

Kako se b o  vzgojno izobra
ževalni sistem vključil  v de
javnost krajevne skupnosti? 

Slobodan POLJANSEK 
Ko govorimo o tem j e  tre

ba reči kako se je, kako se 
in kako s e  bo vzgojno izobra
ževalni sistem vključil v de
javnost krajevne skupnosti. 
Moram reči, da se j e  tudi v 
prejšnjih letih uspešno vklju
čeval v dejavnost KS, pred 
nami pa so velike naloge. 

Ko j e  odhajal kader iz os
novne šole najprej  v srednje, 
viš je  in visoke šole, in ko smo 
zasledovali njihove uspehe, 
smo ugotovili, da so bili ve
čina zelo uspešni ter da jim 
j e  žirovska šola dala dosti 
znanja in podlage za nadalj
n j e  šolanje. 

Na podlagi teh ugotovitev 
j e  razvidno, da praktično ni
mamo učenca na srednji šoli, 
ki bi prišel s slabo podlago. 

Sedanji čas j e  ena preo-
kretnica žirovskega osnovno
šolskega izobraževanja. Z 
gradnjo novih šolskih objek
tov, bomo zgradili tisto, kar 
ostale občine že imajo. Telo
vadnica, ki j e  nujno potreb
na za normalen pouk telesne 
vgzoje. V deficitu smo z dru
gimi objekti, ki j ih modema 
šola terja in smo zaradi tega 
na nižjem standardu: učinlni-
ce za kabinetni pouk, ki so 
moderno opremljene. V drugi fazi pa se predvi
deva gradnja dodatnih učil
nic za kabinetni pouk. 

Zato j e  to taka preokretni-
ca in v kolikor ne bomo uspe
li zagotoviti take osnove v 
bodoče ne bomo mogli biti 
zadovoljni z uspehi naših 
učencev. Danes bo sorazmer
no dobrem kadru, imamo do
sti manj materialnih sred
stev, da lahko mladini nudi
mo sodoben pouk. Večina 
modernih šol v občini in re
publiki ima moderno oprem
ljene kabinete z laboratoriji 
za pouk fizike, biologije in 
kemije, avdiofonske kabine
te za pouk tujih jezikov, re-
sponderje, magnetofone itd. 

Ce bomo hoteli še naprej 
razvijati nivo naše osnovne 
šole in da se bodo naši ka
dri še naprej uspešno izobra
ževali, potem bo v perspekti
vi treba misliti, da se to 
uredi. 

Takrat smo že izdelali tako 
študijo, ki bi zajemala kom
pletno osnovno šolo, kakršna 
se predvideva v bodoči šoli. 

Pokazalo se je, da j e  za so
doben poukvse to potrebno. 
Sedaj smo na realni poti, da 
do teh stvari pridemo, pred 
iztokom j e  tudi samoprispe
vek, pred otvoritvijo j e  prva 
faza gradnje. V tem trenut
ku pridemo do takih ugotovi
tev, da j e  prva faza uspešno 
končana. Uspešno smo pre
brodili vse težave — inflacijo, 
naraščanje cen, nesolidni pro
jektanti itd. V drugi fazi bo
mo zgradili trakt učilnic za 
predmetni pouk in j ih opre
mili, prostor za razne prire
ditve, in krajevne zadeve, 
prostor za jedilnico, prostor 
za knjižnico. 

Glede na to, da s o  takrat 
občani krajevne skupnosti Zi
ri bili 73,5% »ZA«, sedaj ne 
bi smelo biti več nobenega 
dvoma, da se v primeru po
novnega referenduma ne bi  
odločili in rekli »DA«. 

Ko poslušamo ljudi, j e  veli
ko vprašanj glede gradnje, 
predlogov, to pa j e  vse do
bronamerno pojasnjeno in se 
vedno sproti pogovorimo. 
Glede na to, da smo kadrov
sko dosti šibki na j  bi uvideli 
potrebo in potem ob izteku 
samoprispevka, zadevo po
daljšali za določeno dobo, da 
bi lahko pričeli tudi z grad
n jo  druge faze. 

Dobra šola vzgaja dobre 
kadre tako za družbene služ
be kot za vejo industrijo. 

Ce ni dobrega začetka že v 
osnovni šoli potem tudi ne 



d n i k o v o  mizo — razgovor z a  urednikovo mizo 
moremo pričakovati da bi se 
v Ziri vrnilokaj več strokov
njakov. 

Nujno j e  da se tudi mate
rialna baza šola še bolj  okre
pi  da bomo kos času in zah
tevam. Pri tem niti ne gre to
liko za vizijo celodnevne šo
le. Ko se j e  pred leti govori
lo o tem j e  tekla razprava 
predvsem zaradi tega ker lju
d j e  zadeve ne poznajo dokon
čno. 

Ko pa bomo uspeli vse za
stavljene cilje uresničiti bo
mo imeli tudi pogoje, da bo
d o  lahko vsi učenci obiskovali 
pouk samo dopoldne. 

Sedaj se dogaja krivica ti
stim, ki plačujejo samopri
spevek, otroci pa hodijo v šo
lo samo popoldan. Iz krajev, 
k j e r  pa ne plačujejo samopri 
spevka, pa morajo hoditi do
poldan zaradi oddaljenosti. 

Vključevanje osnovne šole 
v življenje kra ja  j e  vsem več 
ali manj  že znano. Sola sode
lu je  pri vseh krajevnih pro
slavah in spominskih dnevih 
s svojim programom, da šo
la nekje  tudi glede na to, da 
j e  tam zaposleno največ sred
njega in višjega kadra, sode
lu je  tudi v drugi dejavnosti 
krajevne skupnosti. Tu pa se 
človek sam odloča, k j e  bo 
sodeloval in ga v to ne mo
reš prisiliti. Ko primerjamo 
druge osnovne šole z žirov-
sko, vidim, da j e  dosti naših 
ljudi vključeno v razne dejav
nosti v kraju, dočim pone
kod j e  šola čisto za sebe. V 
Zireh naši l judje  sorazmerno 
dobro sodelujejo v raznih 
društvih, predvsem starejši, 
medtem ko za mladino, ki 
prihaja iz osemletke in odha
j a  v šole ali pa ostaja v kra
j u ,  ni poskrbljeno. V krajevni skupnosti nima
mo organizirane dejavnosti, 
da bi se ti l jud je  najprej  
vključevali. Mariskdo od na
ših ljudi e j  bil pripravljen, 
da se angažira in vodi te stva
ri, zlasti za mladino, ki se 
namerava zaposliti v Zireh, bi 
bilo treba poskrbeti za šport
ne klube, pevske zbore, kul
turo, telesno vzgojne dejav
nosti itd. 

Ivan CAPUDER 
V zadnjem času j e  opaziti 

večjo aktivnost družbenopoli
tičnih organizacij pri uresni
čevanju gospodarskega raz
voja kraja, kar j e  sigurno v 
redu. 

Kako bomo usklajevali po
trebe in želje občanov z mož
nostmi gospodarstva? 

Dušan PODOBNIK 
Gospodarstvo j e  na področ

j u  krajevne skupnosti v slab
ši situaciji kot prejšnja  leta. 

Ce pa j e  gospodarstvo v 
slabši poziciji, se poveča tudi 
bojazen kako reševati želje in 
potrebe krajana ker, ni zago
tovila, da bodo sredstva res 
pritekala na krajevno skup
nost kot j e  dogovorjeno z 
družbenimi dogovori in sa
moupravnimi sporazumi. 

Ce bo gospodarstvo v bodo
če kolikortoliko v redu go
spodarilo, bi  te bojazni goto
vo ne bilo. 

Verjetno bodo kakšni pro
blemi. Ko pride obravnava 

na delavski svet kakšno j e  
stanje, pride velikokrat do 
različnih stališč, to pa j e  ve
lika škoda za krajevno skup
nost. 

Občani izražajo svoje želje 
in potrebe svetu krajevne 
skupnosti, tam se to pregle
da in če j e  to možno realizi
rati, se zberejo sredstva iz 
fonda gospodarstva in od sa
moprispevka interesentov. 
Kar zadeva večja dela, pa so 
zajeta v raznih planih in sred
njeročnem planu krajevne 
skupnosti. 

Kako j o  z vpisom posojila 
za ceste? Tu j e  potrebno do
biti tudi neko zagotovilo, da 
se b o  vse tako izvajalo. 
Ustvariti bomo morali tako 
klimo, da  bomo v KS vpisali 
čimveč posojila, z zagotovi
lom, da  se b o  obl jubl jeno res 
tudi izvršilo. 

Dušan PODOBNIK 
Mnenje krajevne skupnosti 

je, da se v kra ju  odpremo na 
vse strani. Z vpisom posojila 
za ceste, j e  plan narejen že 
naprej. Mi bomo vsekakor 
precej pridobili. 

Ce bi se v Zireh 100 % dr
žali, kar j e  dogovorjenega, bi 
v občino verjetno prišlo več 
denarja kot j e  določeno. Ce 
občina zbere več sredstev, 
lahko zahteva dodatna dola 
na tistem področju, k j e r  so 
jih več zbrali, v vrednosti te
ga presega. 

Pri nas bi prišla v poštev 
povezava Ziri—Logatec, ki bi 
že morala priti v plan, da se 
cesta asfaltira, ne glede na 
občinske meje. 

Urediti in asfaltirati bi bilo 
potrebno tudi cesto Ziri—Idri
ja, ker j e  predvideno, da 
bo precej povečan pritok de
lovne sile Tla naše področje. 

Za trgovski center bo tre
ba načrt predelati in ga prila
goditi, da se bo etapno gradi
lo in bi investitorji ne bili 
odvisni eden od drugega. 

Kakšna Je vloga DPO v 
krajevni skupnosti i n  kako 
le ta vplivajo na razvoj In živ
l jen je  v krajevni skupnosti? 

Juli j  STRLIC 
Smatram, da z aktivnostjo 

družbenopolitičnih organiza
cij  ne bi smeli biti preveč za
dovoljni. 

Toda prav gotovo so napre
dovale. 

Strinjam se  s trditvijo tov. 
Capudra, da se družbenopoli
tične organizacije vključujejo 
počasi tudi v gospodarski 
utrip Zirov, vključiti pa se 
bodo morale še močneje, do
slej  smo imeli bol j  kampanj
sko vključevanje v posamez
ne akcije. 

Vse dejavnosti bi morale 
preiti na širši in večji krog 
ljudi. Stalno se še pojavlja, 
da so za delo v DPO angaži
rani le posamezniki in se sre, 
čujemo vedno eni in isti. Ve
liko j e  pa še takih ljudi, ki 
so sposobni in imajo čas, pa 
niso nikjer vključeni. Kljub 
temu pa uspeh je.  Uspeh ima
mo tudi v ostalih akcijah šir
šega značaja, vendar pristo
pamo z zamudo. 

Vzroki so tudi v slabi po
vezavi z občinskimi družbe
nopolitičnimi vodstvi. 

Precej resen problem pred
stavlja naša mladinska orga
nizacija. Naša mladina delu
j e  precej nezainteresirano, 
nekatere akcije in rezulta
te lahko pripisujemo pred
vsem posameznikom. Na tem 
področju bo treba vložiti še 
precej napora, da bi se naša 
mladina bolj  angažirala. 

Točno j e  to, da mladina 
ostane prepuščena sama se
bi, da se zato ne vključuje v 
pozitivnem smislu v družbe
ne organizacije in društva, 
telesnokultume organizacije, 
organizacijo rdečega križa itd. 
Na tem bo potrebno bolj  ak
tivno delati. 

Smatram pa da j e  pot, ka
tero smo si zadali pravilna 
in da bo treba iti na širše po
dročje, ne da se čez nekaj let 
spet pojavi misel, da si j e  ne
kdo prisvajal oblast in j e  ob
tožen za razne stvari. 

Ce bomo delali vsi skupaj, 
bomo vsi prevzemali tudi od
govornost. To j e  vsekakor 
pot, po kateri moramo iti. 

Velik korak bi naredili tu
di ko bi formirali radiama-
terski center, ki j e  zelo po
memben. 

V te stvari bo treba pred
vsem vključiti mladino. Uspe
ha ne bomo dosegli, čebomo 
vklučovali samo starejše, ki 
so često precej bolj  aktivni 
kot mladina, taka aktivnost 
bi morala bili tudi pri mla
dih ljudeh. 

Tu pa bo treba še precej 
dela, da se to sprevede. 

Ivan CAPUDER 
Glede premajhnega vključe

vanja mladih v družbene de
javnosti bi poudaril, da v kra
j u  deluje veliko teh dejavno
sti, ki so premalo povezane 
med seboj, obveščenost j e  ze
lo slaba. 

To j e  zelo važno, da bi in
formacije in povratne infor
macije imele bolj  vidno me
sto v našem družbenem živ
ljenju. 

Julij  STRLIC 
Imamo društvo prijateljev 

mladine, ki ima zelo pomem
bno vlogo in če bomo hoteli 
pristopiti k organiziranju de
la v izgradnji otroških igrišč 
itd., ne bomo mogli nastopa
ti posebej, ampak bomo mo
rali biti organizirani v sklo
pu društva prijateljev mladi-

Tu j e  tudi tesna povezava 
s šolo in smatram, daje  to 
zelo važna stvar. 

Najti pa se bodo morali 
pobudniki — ljudje, ki bodo 
k a j  naredili in ukrepali, da 
se te stvari rešijo. 

Ena glavnih nalog pa j e  tu
di obnova doma Partizan. 
Dom na j  bi se obnovil v 
smeri večnamenskega objekta, 
ker se bo tekmovalni del te
lesne kulture gotovo našla-
n ja l t ia  telovadnico v osnovni 
šoli. Ostane pa nam torej 
iskanje mesta za rekreacijo 
starejših ljudi in tudi za osta
le družbene dejavnosti. 

S tem se predvideva, da bi 
šli v nadgradnjo doma Parti
zan in da se prostori izrabi
j o  za več namenov. Naredili 
bi družbene, klubske prosto
re in še za ostale kulturne 
dejavnosti. 

Smatram, da bi se bilo po
trebno za to resno zavzeti. 
Tak objekt j e  v Žireh neob
hodno potreben in bi  se s 
tem zadovoljil krog ljudi, ki 
ne bodo toliko v obzir za 
uporabo dvorane v šoli, ker 
računamo, da bo tam precej 
zavzeto. 

Seveda bo treba za vse to 
iskati potrebna sredstva. 

Pogled na 21г1 se naglo spreminja 



Prilagojenost dela 
delavkam 

v ALPINI j e  2/3 vseh zapo-
slcaiih delavk. Mnogokrat j e  
delo žensk podcenjevano, če
prav rezultati mnogih razi
skav kažejo, da ženske pri de
lu niso slabše, kakor moški, 
Pri delu so vztrajncše in b o l j  
koncentrirane in lažje prena
š a j o  delovno enoličnost. 

Vendar pa imajo delavke 
drugačno telesno konstrukci
j o  (zgradbo), zato ne morejo 
opravljati  težjih fizičnih del. 
Tako so ženske v poprečju 
7 % lažje od moških, imajo  
manjše  roke in noge, zato j e  
njihcw prijemni premer za 
10 cm manjši,  od tistega, ki 
ga imajo moški. Zato v pri-
stroju, ki j e  prilagojen mo

škemu, porabi za delo več 
energije, kakor bi j o  porabil 
moški. 

Tudi višina stola mora biti 
pri delavcih v i š ja  (40—42 cm), 
kakor pri delavkah (30 cm). 
Isto vel ja  tudi za višini delov
ne mize, ki mora biti pribli
žno za 10 cm nižja, če dela za 
mizo delavka, kakor če dela 
delavec. 

Vse  to pa j e  potrebno upo
števati pri pravilnem name-
čanju delavk na delovna me
sta in posebno še  pri prilago 
ditvi strojev, orodja  in delov
nih miz telesni konstrukciji 
delavk. 

Olga PINTAR 

Samoupravna kronika Večjo  pozornost In skrb  naš im sodelavkam! 

20. 4. Komis i ja  za ugotav
l j a n j e  kršitev delovnih obvez
nosti. 

Pregledane so bile pr i jave  
domnevnih .kršitev delovnih 
obveznosti in določen datum 
javnih razprav. . . 

Za predsednika komisije j e  
b i l i  izvoljen Stanko Demšar, 
za njegovega namestnika pa  
Maks Grešnik. 

2. redna soja komisi je za 
ugotavl janje kršitev delovnih 
obveznosti. Komisija j e  krši
teljem delovnih obveznosti iz
rekla štiri opomine, en javni 
opomin in ukrepa premesti
tev delavca n a  drugo delovno 
mesto in prenehanje lastno
sti delavca v združenem delu, 
pogojno za dobo enega leta. 

Javni opomin j e  bil  izrečen 
Gabrijeli Vegi j u  iz oddelka 
plastike, ker j e  prišel na de
lo vinjen. 

Ukrep prenehanja delovne
ga razmerja, pogojno za do
b o  enega leta j e  b i l  izrečen 
Francu Sifrar ju,  skladišče 
fornitur, iker j e  večkrat pri
šel na delo vinjen ali pa  s e  j e  
opil na delovnem mestu. De
lavcu se  kot pogoj postavlja 
tudi usipešno zdravl jenje pro
ti alkoholizmu. 

Ukrep premestitve delavca 
na drugo delovno mesto za 
dobo enega lota, j e  bil  izre
čen Valentinu Novalku — pri-
krojevalnica, ker  j e  Ikot vo
d j a  izmene prišel vinjen n a  
delo. V štirih primerih p a  j e  
komisija sprejela siklep o 
ustavitvi postopka. 

Pregledane s o  bile tudi ipri-
jave  novih kršitev delovnih 
obveznosti. 

16. 6. 1. redna se ja  odbora 
za izobraževanje. 

Za predsednika odbora j e  
bil izvoljen Stanko Mrlak. 
Komisija j e  podelila dve šti
pendiji za CSIC, dve za 
ekonomsko srednjo, eno za 
gimnazijo, štiri za  upravno 
administrativno, štiri za teh
niško čevljarsiko v Kranju, 
dva za Tehnišiko šolo s t ro jne  
stroke, ena za  tehniško ke
mijsko, ena za šolo za obli
kovanje in dve  za kovinarsko 
šolo (strojni ključavničar). 

Odbor za izobraževanje j e  
potrdil predloženi program 
pripravniške prakse. Načelno 
j e  pooblastil referenta za izo

braževanje, da se lahko dogo
v a r j a  o organizaciji admini
strativne šole oziroma stroje
pisnega tečaja. Skra jša l  j e  
pripravniško prakso nasled
n j im pripravnikom: Olgi Pin-
tar, Srečku Erznožniku, Anu-
ški Starman, Zdenku Bekšu, 
Ivanki Erznožnik in Andreji 
Cadež. 

Odobril j e  kr i t j e  stroškov 
šolanja za Jernej ko Trček, 
negativno pa  rešil prošnjo 
Anke Gantar za podelitev štu
dijskega dopusta. 

1.6. Komis i ja  delavske 
kontrole 
Člani komisije so  soglasno 

sklenili, da  se mandat dose
danjemu predsedniku Pavlu 
Dolencu podaljša še za eno 
leto. 

Komisija j e  sprejela š e  na
slednji sklep: 

Zadeva glede spornega uvo
za podplatov iz Italije, med 
tovarišema I vi jem Poljan-
škom in Alojzem Kopačem, 
so zaključi. Komisija j e  sma
trala. da glede na sklep 
okrožnega javnega tožilstva v 
Kranju, ni utemeljen sum, da 
bi tov. Kopač sklenil škodlji
vo pogodbo. Iz tega razloga 
je tožilstvo tudi zavrglo ovad
bo. 

Komisija j e  ugotovila, da 
so gasilni aparati nepregleda-
ni že d a l j  časa, da nekateri 
niso uporabni, nekaj  pa j ih 
j e  celo praznih. Od odgovor
ne osebe zahteva, da to ure
di. 

31. 5. Skupni delavski svet: 

Sprejeti so  bili naslednji 
sklepi: 

— Po treh mesecih mora 
oddelek plastike poročati, ka
ko s e  j e  pokazalo poskusno 
stimuliranje in normiranje 
po kvaliteti. 

— z novimi naročili se gre 
v načrtno proizvodnjo. Naro
čila morajo biti pravočasna. 

— kvaliteta v vseh oddel
kih n a j  se  dvigne na najv iš j i  
možni nivo. Vsi, ki so  krivci 
zaradi malomarnosti, se ka
znujejo. 

— znotraj  podjet ja  se usta
novi skupina za izdelavo si
stematizacije in analitične 
ocene. 

— sprejet j e  bil  sklep, da 
se  pri izdelavi sistematizacije 
in analitične ocene povežemo 
z zunanjimi svetovalci, ki 
nam bodo pri delu pomagali 
z nasveti, to pa j e  Zavod za 
organizacijo poslovanja. 

— potrdi se vpis  delovnega 
mesta »pomočnik direktorja« 
v 2. plačilno skupino + 10 %, 
potrdi se, da  s e  delovno me
sto »referent za grosistično 
prodajo obutve« preimenuje 
v »referent za grosistično pro
d a j o  obutve I«, ostane v "5. 
plačilni skupini, v 6. plačilno 
skupino pa  se  vpiše delovno 

mesto »referent za grosistič
no prodajo II«. 

— potrdi se  vpis delovnega 
mesta »referent za ekonom
sko propagando v 6. plačilno 
skupino. 

— sprejmejo se predlagane 
spremembe sporazuma o de
litvi sredstev za osebne do
hodke. 

— pritožba Vehar Janeza, 
tehničnega modelirja s e  pre
pusti odboru za medsebojna 
razmerja delavcev v združe
nem delu. 

— uvedejo se tri izmene v 
času malice in sicer: 

8.30—9.00 — Uprava in vzdr
ževalni obrati 

9.00—9.30 — montaža, pla
stika 

9.30—10.00 — šivalnica, pri-
krojevalnica 

— 5. j u l i j  s e  sprejme kot 
delovni dan 

— imenovan j e  iniciativni 
odbor za poskusni informa
ci jsko dokumentacijski cen
ter, izvoljen j e  bil poslovni 
odbor za sodelovanje s Ko-
teks-tobusom 

— tolminski damo materi
alno pomoč v vrednosti do 
2 stara milijona dinarjev ne-
kurantne robe iz skladišča. 

— SDS potrdi, da elaborati 
o konstituiranju novih TOZD 
gre j o na zbore delovnih l judi, 
vendar dokončnega sklepa še  
ne bodo sprejeli  

— potrdi s e  razdelitev do
tacij .  

Godba Alpine pa n a j  izdela 
program dela in na osnovi 
tega s e  b o  lahko izračunalo, 
koliko b o  potrebno da pri
spevamo, delavski svet pa bo 
to ponovno obravnaval. 

— v odsotnosti direktorja 
se pooblašča za podpisovanje 
pomočnik direktorja s 

— odobri se  nakup opreme 
za ureditev tajništva. 

21. 5. Odbor za medsebojna 
razmerja delavcev v združe
n e m  delu  j e  na 3. s e j i  obrav
naval pr i jave  na razpisana 
delovna mesta in sklenil, da 
na delovno mesto referenta 
Za grosistično prodajo obutve 
sprejme in razporedi Miha 
Govekarja, ekonomskega teh
nika, na delovno mesto 
finančni likvidator razpore
dil Mileno Bogataj,  knji
govodja OD šivalnice, potrdil 
razporeditev Fanči M ožina 
na delovno mesto knjigo
vodja  OD šivalnice, na de-

lovno mesto izmenovodja v 
oddelku plastike razporedil 
Venčeslava Kristana in Vin
ka  Freliha, na delovno mesto 
mojstra v istem oddelku pa 
Pavla Dolenca in Cirila Vid
marja .  Odbor j e  pregledal 
vložene prošnje  za zaposlitev, 
ter odpovedi delavcev, ter o 
njih ustrezno rešil. Odbor j e  
odločil da  se interno ob jav i jo  
prosta delovna mosta. 

4. redno se jo  j e  odbor imel 
14. 6. 1976 in obravnaval sle
deče zadeve. Pregledal j e  pri
jave  na objavl jena delovna 
mesta in odločil: n a  delovno 
mesto prevzemalec zgornjega 
usn ja  s e  razporedi Slavko 
Kenda, KV čevljar, ponovno 
pa se objavi  delovni mesti 
vhodna kontrola v račun
skem centru in skladiščnik 
fornitur. O zasedbi delovnih 
mest ki so  prosta in objave 
niso bile uspešne, pripravi 
kadrovska služba predlog za 
rešitev odboru na naslednji 
se j i .  

Kodrovske novice 
v času od 15. m a j a  do 15. 

j u n i j a  s o  bili sprejeti  ti le 
delavci: Ivan Bumik,  ki se j e  
vrnil iz služenja kadrovskega 
roka in Stanislav Sečnik v 
montaži lahke obutve, Štefan 
Velečič v orodjarni plastike, 
Bojan Bogataj  v vzdrževal
nem obratu — mehanična de
lavnica ter Tone Eniko, pri
pravnik. 

Delovno razmerje j e  prene

halo Vinku Novaku, stražar
j u ,  Lovru Podobniku priuče
nemu prikrojevalcu v obratu 
Gorenaj vas  in Nikoli Bohin
cu, prodajalcu v prodajalni 
Rijeka. 

Iz obrata Ziri j e  bila pre
meščena v obrat Gorenja vas  
Tušar Mira, iz obrata Gore
n j a  vas  v Ziri pa  Mira Trat
nik. 

FA 

Poročili so se: 
Urška Tratnik, Marta Tre

ven, Ivanka Justin, Mira Tu
šar, Cveta Istenič in Peter 
Mlinar — Ziri, ter Marija Li-

kar  in Tončka Klemcnčič 
GV. 

Iskreno čestitamo! 

V pokoj 
odhajajo 

MARIJA MLINAR (468), 
MARIJA KAVCIC (1478), SIL
VA ZUPANČIČ in VINKO 
NOVAK. ŽELIMO JIM CIM-
BOUSE ZDRAVJE IN DO
BRO POČUTJE! 
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Obiskala sva tokrat ljub

ljanski klinični center 
in še posebno njegove
ga generalnega direktorja 
Zdravka Krvino. Previd
nost je narekovala, da 
vnaprej pripravim pro-

bo. Bil je med drugim 
predsednik okrajnega ko
miteja Zveze mladine, se
kretar CK ZMS, koman
dant mladinskih delovnih 
brigad pri gradnji avto
ceste, sekretar mestnega 

gram razgovora, da bova 
izkoristila vsako minuto. 
Izkazalo se je, da je naš 
rojak, devetintridesetletni 
diplomirani politolog res 
tako zaposlen, da je le 
tako moino speljati raz
govor v dobre četrt ure. 

Zdravko je začel drsati 
Šolske klopi v Zireh, kjer 
je končal niijo gimnazijo. 
Nadaljeval je v elektro 
gospodarski šoli v Maribo
ru, kasneje na srednji šoli 
v Ljubljani, diplomiral pa 
je na Visoki Soli za poli
tične vede v Ljubljani. 

te zelo zgodaj se je 
vključil v dr uib eno politič
no iivljenje. Veliko je de
lal zlasti v mladinski or
ganizaciji. 

"Odločilno zame je bilo, 
da sam se ie zelo zgodaj 
svetovno nazorsko oprede
lil. Tako mi ni bilo telko 
spoznati silnice naše drul-
be in se aktivno vključiti 
v te tokove. Posebno po
membno smatram sodelo
vanje v mladinskih delov
nih brigadah, kjer se kali 
človekova zavest in volja.* 

Naš rojak je res z veli
kimi koraki stopil v drui-

odbora SZDL v Ljubljani, 
član predsedstva skupšči
ne SLS, od leta 1972 pa je 
generalni direktor Klinič
nega centra v Ljubljani. 

Torej tako je pestra, 
zelo odgovorna iivljenjska 
pot. Ob vsem tem pa ne 
pozabi tudi na druge de-

javnosti. 5e  vedno je 
predsednik Zveze taborni
kov Slovenije in podpred
sednik Zveze tabornikov 
Jugoslavije. 

»Veš,<c pravi, »najraje pa 
v druibi dobrih prijate
ljev zapojem lepo sloven
sko narodno ali partizan
sko pesem.* 

Nisem si mogel kaj, da 
ne povprašam, kaj meni o 
našem zdravstvu. 

»Zelo smo napredovali. 
Smo na evropski in sve
tovni ravni. In kar je še 
posebej pomembno, zdrav
stvenega varstva so delel-
ni vsi.* 

In kaj meni o lirovskih 
problemih? 

»Trdim, da so tirovci 
zelo pridni. Pri svojem 
delu se morajo še bolje 
organizirati, tu in tam 
mogoče celo poklicati na 
pomoč rojake, ki iivijo 
drugje, so pa še vedno za
interesirani za domači 
kraj. Prepričan sem, da bo 
šlo tako še bolje. Seveda 
bo treba strniti sHe, se 
zlasti povezati preko kra
jevne skupnosti, sociali
stične zveze in kar je 
osnovno: delati je treba 
načrtno in kolektivno.* 

Tekst: Nejko Podobnik 

Slike: Franc Jesenko 

Ali vemo kol 
pomeni noša 
preteklost -
za prihodnost 

Menim, da smo sc teden 
dni pred prvim majem 
lahko večkrat vpraSali to. 
Morda je tu in tam tudi 
kdo dobil odgovor, saj je 
bila med nami skupina 
mladih deklet in fantov, 
ki so v naši krajevni 
skupnosti opravljali prak
so. 

Pod vodstvom mentori
ce Marije Stanonik so po-
sktišali odgrniti in ohrani
ti del našega iivljenja v 
preteklosti. Zlasti so se 
poglabljali v take imeno
vane socialna področja: 
kot na primer: šege in 
običaji, delovne in druiin-
ske šege, druiinske in so
rodstvene skupnosti, raz
pad iivljenja in vzgoja 
otrok, medsebojna pomoč, 
sosedstvo, delovni odnosi, 
prijateljske zveze, klike, 
fantovska in dekliška 
skupnost, ljudska glasbila 
in godci, godčevstvo in 
sploh duhovna kidtura. 

Torej, kar široko in za
htevno delo. 

Sodili smo, da je prav, 
da s temi študenti vzpo
stavimo čimbolj prijatelj
ske in delovne stike. Mo
ram reči, da so se kar le
po viiveli v naše okolje 
in na zaključnem razgovo
ru so nam povedali marsi
kaj zanimivega. 

Raziskava, ki so jo le
tos začeli, še malo ni kon
čana. Pripravljeni so so
delovati še v prihodnjih 
letih, če bo zato dovolj 
razumevanja tako krajev
ne skupnosti, kakor tudi 
drugih, ki bi se morali za
nimati za te stvari. Zlasti 
se nameravajo opreti na 
morda na raziskovalno 
Muzejsko društvo Ziri na 
skupnost. Seveda je pa to 
v prvi vrsti naša stvar. 

Zanimivosti je bilo obi
lo, pripomb na naše iiv
ljenje tudi, zlasti pa jih 
je vznemiril nekolikanj 
zastarel način iivljenja v 
domu čevljarskega šolske
ga centra, kar po mnenju 
naših gostov ne daje ust
varjalnega vzdušja in so
delovanja s krajem. 

Na koncu so nam pri
pravili literarni večer, kar 
je bilo za iirovce prav 
gotovo posebno doiivetje. 

Nejko Podobnik 

Iz nabiralnika 
v zadnjem mesečnem 

časopisu »Delo - življenje« 
smo med drugimi članki 
lahko prebirali tudi »raz
govor za urednikovo mi
zo«. 

Med drugimi odgovori 
smo lahko zasledili tudi 
odgovor tov. Janeza Zavr
la, ki meni, da so mnogi 
problemi našega kolektiva 
odvisni od pridnosti Ži-
rovcev na svojih delovnih 
mestih. 

Mislimo, da med nami 
prav gotov ni nikogar, ki 
bi vzel svoje delovno me
sto v Alpini Za počivali
šče, da bi potem lahko 

doma izrabil svoje moči. 
Zato predlagamo, da se 

tov. Zavrl za nekaj časa 
vključi v našo proizvod
njo, pa bo verjetno spre
menil svoje mnenje o al-
pinskih delavcih. 

Uredništvo časopisa me
ni, da res večina delavcev 
živi za tovarno in s tovar
no. 2al pa  so med nami 
tudi taki, k i  m e d  delov
n im časom ureja jo  mnoge 
druge stvari, k i  ic delu ne 
s o d i j o . . .  

To lahko k a j  hitro od
krijete . . .  

Turistično društvo že dela 
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Zato objavl jamo zanimiv sestavek Ane Jane o Leandru 
Mlinarju 

ž e  ime nam zvoni precej 
nenavadno. Tako ga j e  ime
noval oče Jernej zato, ker j e  
bilo takrat v Zireh in okolici 
zelo veliko Mlinarjev — čev
l jar jev.  Čevljarska naročila, 
ki so prihajala po pošti na 
priimek Mlinar, so se stalno 
mešala, tako da včasih sploh 
niso vedeli, komu j e  pošta 
namenjena. Da bi sina obva
roval te zmešnjave, mu j e  iz
bral takšno ime. 

Rodil se j e  3. 2. 1895 v Zi
reh. Tri razrede osnovne šole 
j e  obiskoval v Zireh, nato pa 
j e  bil tri leta v Marijanišču 
v Ljubljani. Kljub dovršitvi 
šole j e  moral zaradi mlado-
letnosti do 14. lota obiskova
ti dvakrat tedensko že ponav-
Ijalno šolo v Zireh. Od 1907 
do 1909 se j e  učil čevljarstva 
pri svojem očetu, nato pa  ga 
j e  oče poslal v Gradec na iz
popolnjevanje čevljarske obr
ti, k jer  j e  bil dve leti in pol. 
Oče j e  želel, da bi  si še več
jega znanja nabral v Zlinu 
na Češkem, toda njegova ne
nadna smrt mu j e  to prepre
čila. Vrnil se j e  domov v Zi-
ri, k jer  j e  prevzel obrt po 
svojem očetu, čeprav se j e  
obrtno dovoljenje glasilo na 
mamino ime. 

Delo j e  opravljal do 15. 3. 
1915, ko j e  odšel v vojsko. 
Kot ujetnik v Rusiji, j e  bil 
stalno v okolici Kijeva. V tu
jini j e  čevljarske obrti učil 
sina nekega ruskega kmeta. 

Po 32 mesecih se j e  bolan na 
pljučih vrnil domov. Zaiadi 
bolezni j e  z obrt jo  začel spet 
v letih 1919—20, tokrat pod 
svojim imenom. Vajencev j e  
imel 3—4, pomočnikov pa gle
de na delo, kajti  delo j e  bi
lo sezonsko. Največ so delali 
jeseni in do novega leta, po
tem j e  delo pojonjavalo. Kot 
oče, j e  tudi on pošiljal trpež
ne žirovske čevlje daleč v 
svet na Madžarsko, Romuni
jo, Avstrijo, Slavonijo . . .  

Zaradi vedno večje konku
rence v 30 letih (Peko, Bata), 
so manjši čevljarski mojstri 
začeli misliti na združitev, da 
bi s skupnimi močmi nakupi
li stroje, imeli svoje »agente«, 
te, ki bi zanje ponujali bla
go po državi in se lažje upi
rali konkurenci. Prva se j e  
ustanovila Postolarska zadru
ga 1931, ki j e  imela svojo de
lavnico v prostorih bivše čev
ljarsko gospodarske zadruge, 
ki j e  prenehala delati. Poleg 
Leandra j e  bilo v te j  zadrugi 
še enajst članov. Naziv j e  sr
bohrvaški, kar j e  značilnost 
v tedanjem poslovanju žirov-
skih čevljarjev. Tudi v dopi
sovanju in reklamah so redno 
uporabljali srbohrvaščino, v 
pisavi pa večkrat tudi cirili
co, kar dokazuje njihovo na
vezanost predvsem n a  južne 
pokrajine poznejše Jugoslavi
je.  Po prvi svetovni vojni, ko 
so madžarski rudniki ostali 
zunaj meja Jugoslavije, so se 

Strokovno Je usposabljal mnoge generacije 

odprla nova področja v Srbi
j i  in Bosni, k jer  do takrat ic 
niso poznali pravih čevljev in 
so nosili le opanke. V novih 
področjih j e  ilo treba poka
zati žirovsko blago, zato so 
ga posamezniki začeli ponuja
ti t ja.  Hodili so na »agentu-
ro«, »agonturt« (kot trgovski 
potniki) k delavcem v gozdo
ve, na žage, v rudnike, v ope
karne in tudi v tovarne. Ti so 
radi kupovali žirovske čevlje 
zaradi njihove uporabnosti za 
delo in tudi zato, ker so jih 
lahko naročali po meri. 

Takšen »agent« (trgovski 
potnik) j e  bil tudi Leander 

Takale p a  j e  bila včasih čevljarska delavnica 

Mlinar. V svet j e  potoval ve
dno s kolesom. S seboj pa 
j e  imel nahrbtnik, kovček, 
naročilnico in pet vzorcev. 
Trudil se  je, da j e  delavce 
obiskal na soboto, ko so do
bili plačo in tako j e  bilo na
ročil več. Z vzorci j e  za Po-
stolarsko zadrugo prepotoval 
vso državo od Sušaka do Ko
privnice na madžarski meji 
in Makedonijo. Delavcem j e  
»Vzel mero«, poslal naročilni
co in na podlagi naročilnic 
so izdelovali in pošiljali obu
tev naslovnikom. Glavni vir 
dohodka j e  bila Bosna. Vča
sih ga ni bilo domov več me
secev in tudi pol leta, ko se 
j e  gradila proga Skopje—Peč. 
Na občini j e  dobil dovoljenje, 
da j e  lahko potoval po svetu, 
poleg tega pa se j e  moral še 
v vsakem kra ju  javiti na  ob
čini in povedati kdo je.  Ka
dar j e  bil doma pa j e  risal 
vzorce za čevlje. Kot zanimi
vost naj  povem, da j e  neki 
muslimanski, ker j e  ni smel 
videti v obraz, meril nogo 
skozi zaveso. S tem delom se 
j e  bavil vse do začetka dru
ge svetovne vojne. Zaradi bo
lezni ni bil mobilizan. Od 
1942. leta j e  bil član gospo
darske komisije, od novemb-
bra 1943 pa predsednik OF za 
Ziri. 

Ko s o  Nemci 23. 10. 1943 za
pustili Ziri, so s seboj odve
dli dvajset avtomobilov naro-
panega blaga, predvsem čev
ljev in usnja  ter sedem tal
cev, med katerimi j e  bil tudi 
Leander Mlinar. Takrat so 
Icmci zagrozili: če b o  v Ca-

su, ko sc bodo umikali padel 
en strel, bodo postrelili teh 
sedem talcev; 
če pa en Nemec, pa se bodo 
maščevali še nad ostalim pre
bivalstvom. Ker se j e  nem-
ka posadka srečno umaknila, 
so Nemci v Gorenji vali talce 
izpustili. 

Decembra 1943 j e  bil areti
ran in bil štiri mesece zaprt 
v Rovtah v belogardistični po
stojanki. Med tem časom mu 
j e  padel sin Leander. Po ne
ka j  dneh vrnitve iz zapora j e  
odel v NOV na Primorsko. 

Po osvoboditvi j e  bil pred
sednik vaškega odbora za vas  
Ziri, preden se j e  formiral 
krajevni ljudski odbor Ziri. 
Bil j e  član okrajnega ljudske
ga odbora Kranja in Škof je  
Loke. Od leta 1945 j e  bil tudi 
strokovni učitelj na industrij
ski čevljarski šoli v Zireh. Oo 
upokojitvi 1959 j e  imel 49 let 
2 meseca in 5 dni delovne do
be. 

Ko j e  bil v pokoju, j e  ne
umorno delal na terenu, kot 
konjiček pa  mu j e  bilo še ve
dno čevljarstvo. Najraje j e  ri
sal čevljarske vzorce in izde
loval ortopedske čevlje za po
sameznike. Umrl j e  1. 12. 1967 
za rakom na ledvicah. 

S pisanjem se j e  veliko 
ukvarjal. Se danes imajo so
rodniki ohranjene njegove ro
kopisne beležke o zgodovini 
žirovske doline, izdelal j e  Mli
narjev rodovnik ter veliko pi
sal o razvoju čevljarstva v Zi
reh. 

Obrazlolitev in poročilo občinsi(ega štaba za vpis posojila za ceste 
Republiška skupnost za ce

ste (RSC) Je sprejela dne 29. 
marca 1976 sklep o razpisu 
posojila za novogradnje, re
konstrukcije i n  modernizaci
j e  magistralnih in  regionalnih 
cest v SR Sloveniji. Stanje 
cest, prometa in  drugih ob
jektov, k i  služijo prometu Je 
tako, da terjajo takojšnje i n  
odločno ukrepanje. 

Tako smo se odločali tudi 
v širokih razpravah v sred
njeročnem planu vzdrževanje 
in izgradnje cestnega omrežja 

v Sloveniij za obdobje 1976— 
1980. Razpis posojila, ki so ga 
podprli Skupščina SR Slove
nije, Izvršni svet, kakor tudi 
družbenopolitične organizaci. 
j e  v Sloveniji, b o  le pospešil 
zakrpati veliko vrzel med po
trebami in možnostmi: 

— modernizirati 728 km ma
kadamskih cest, 

— ojačati 601 km moder
niziranih cest, 

— rekonstruirati 216 km 
cest. 

— na novo zgraditi 117 km 
cest od tega 36 km avtocest, 
— zgraditi 22 cestnih mostov, 
več podpornih zidov, obcest
nih počivališč, zavarovanj že
lezniških prehodov in odpra
viti več črnih točk. 

Za VSa ta dela, redno vzdr
ževane j ,  odplačilo obveznosti 
in poslovanje ustreznih služb 
bi  v obdobju 1976—1980 po
trebovali 10.847,2 milijona 
N din (1.084,72 milijard 
S din). Razpisano posojilo v 
višini 900 milijonov N din (90 

milijard S din) pokriva le 
9 % potrebnih sredstev za iz 
vedbo srednjeročnega plana. 

KAJ JE NASA 
OBVEZNOST: 
Računajoč po številu zapo

slenih j e  obveznost škofjelo
ške občine zbrati 

17350.000,00 din 
1,735 milijarde S din). 

Javno posojilo j e  treba vpi
sati do 31. oktobra 1976, vpla
čuje  Pa s e  lahko v največ 24 
mesečnih obrokih. Obresti za 

posojilo so 10 %, kar nas lah
ko v vpisovanju le stimulira. 
Posojilo se bo začelo vračati 
1. jul i ja  1976. leta in bo vr
njen vsem vpisnikom zadnji 
obrok v jul i ju  leta 1983. 

KDO VPISUJE POSOJILO 
ZA CESTE IN KOLIKO 
1. Posojilo vpisujejo vsi za

posleni v svojih delovnih 
organizacijah na vpisnih me
stih. Vsak zaposlen na j  vpi
še najmanj polovico enome
sečnega osebnega dohodka. 

(Nadaljevanje na 11. str.) 
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(Nadaljevanje z 10. str.) 
Zaposleni pri zasebnih obrt
nikih vpisujejo posojilo pri 
KS, pošti ali banki. 

2. Upokojenci vpišejo poso
jilo v krajevni skupnosti, na 
pošti ali v banki. Vsak upo
kojenec n a j  vplača najmanj 
polovico enomesečne pokoj
nine. Upokojenci, ki vzdržu
j e j o  družinske člane ne vpi
še jo  posojila, če znaša doho
dek na vzdrževanega družin
skega člana manj kot 1.200,00 
din in tudi ne upokojenci, ki 
prejemajo minimalno pokoj
nino in živijo sami. 

ji, nagibi, nosilnost) kot j ih 
zahteva zakon in j e  kvalitet
na priprava za polaganje as
falta. 

— Rekonstrukcija — večja, 
manjša, pomeni spremembo 
elementov ceste po širini, za
vojih, nosilnosti in tudi pre
stavitev trase, če j e  to po
trebno. 

— Ojačanej asfalta j e  ojači
tev nosilnosti z novo plastjo, 
injiciranjem drsečih terenov, 
oporni zidovi itd. 

— Most na Trebi j i b o  nov 
z najmanj tako širino, kot bo 
vozišče in z večjo nosilnostjo. 

ležna tolikih sredstev, da bi 
bila vožnja varna in udobna. 

Posebej poudarjamo, da bo 
program graden j in moderni
zaciji cest zožen, če posojilo 
ne bo uspelo in ne moremo 
računati, da bodo ta dela 
opravljena. Zato se mi odlo
čamo o svoji »cestni prihod
nosti«, če se odločimo čim-
pre j in čimveč posojila vpi
sati. 

Za morebitne nejasnosti ali 
dodatna tolmačenja se obra
čajte na predsednike komisij 
na vpisnih mestih v svojih 
delovnih organizacijah, kra-

KAJ BO V NASI OBČINI ZGRAJENO V OBDOBJU 1976—1980 

St. 
cesto 

St.  C. 
odseka Naziv cestnega odseka Dolž. 

v km Vrsta ukrepa v 000.— 

314 74 Petrovo brdo—Podrošt 7.0 moder, makadama 9.800 
314 75 Podrošt—Cešnjica 32 moder, makadama 3.800 
314 75 Podrošt—Cešnj ica 4.4 ojačitev asfalta 11.900 
314 77 Skof ja  Loka 0.4 večja rekonstrukcija 5.200 
314 78 Skof ja  Loka—Jeprca 3.9 manjša rekonstrukcija 12.500 
314 110 Sk. Loka—Gorenja vas 0.8 večja rekonstrukcija 5.600 
319 110 Sk. Loka—Gorenja vas 

—Todraž 17.0 večja rekonstrukcija 300.000 
319 111 Gorenja vas—Trebi j a 3.0 ojačitev asfalta 4.200 
319 112 Trebija—Sovodenj 5.7 moder, makadama 6.800 
319 113 Sovodenj—Cerkno 2.0 moder, makadama 2.800 

3.9 moder, makadama 4.700 
378 374 Logatec—2iri 3.9 moder, makadama 4.700 
378 375 Ziri—Trebija 5.45 ojačitev asfalta 7.600 

378 most Trebija novogradnja 
374.000 

8.000 

382.000 

za ceste 
varnejsa'fiznja 

vpisna mesta; ( 
ozd • sdk .-^krajevne skfnosti 

delovne skpiosti^a samoupravne otgarizaqe 
poslovne banketih skifnosti 

3. Obrtniki vplačujejo v 
krajevnih skupnostih, poštah 
ali banki. Vsak obrtnik na j  
na j  vplača najmanj 2 % dose, 
ženega dohodka za leto 1975. 

4. Kmetje in polkmetje vpi
s u j e j o  posojilo pri krajevnih 
skupnostih in sicer 50 % eno-
ka. 

5. Delovne organizacije vpi
su je jo  posojilo pri SDK, k j e r  
imajo žiro račun v enem ali 
dveh obrokih po zaključnem 
računu za leto 1976 in 1977. 
Vplačajo najmanj  1 % od 
bruto izplačanih OD za leto 
1975. 

Vpis posojila j e  vsekakor 
prostovoljno dejanje vsake
ga občana ali delovne orga
nizacije. Občinski štab, ki se 
zaveda velike odgovornosti 
do zbiranja posojila, obča
nom priporoča in predlaga, 
da vpišejo najmanj toliko, 
lahko tudi več. Sa j  vpis po
sojila pomeni dobre naložbe 
sredstev vsled visokih obre
sti. Vsak znesek b o  dobrodo
šel, če ga bomo vplačali z za
vestjo, da sebi gradimo bolj
še ceste in večjo varnost. 

— Modernizacija makada-
ma pomeni modernizacijo po 
vseh elementih (širina, zavo-

Cesto Skof ja  Loka—Gore
n j a  vas—Todraž ali takozva-
no Uransko cesto b o  v tem 
planskem obdobju vsled trans
porta za rudnik in povečane
ga drugega prometa po Po
ljanski dolini treba rekon
struirati. Sredstva zanjo za
gotavlja RSC s planom in in
vestitor v rudniku Savske 
elektrarne vsak 50%. 

Uresničitev tega plana iz
gradnje in modernizacije cest 
pomeni, da bo vnaši občini 
investirano 382,000.000,00 N din 
ali (38,2 milijarde S din). Za
to nas program obvezuje, da 
se temeljito aktiviramo in za
stavimo vse sile, da vpis po
sojila v škofjeloški občini 
uspe. 

V Sloveniji mora biti vpisa
no najmanj 95 % od predvi
dene vsote 90 milijard S din, 
da posojilo uspe. Ce bo vpisa
no manj, bodo občani dobili 
vrnjena vplačana sredstva. 

Vsa sredstva o b  uspelem 
vpisu, ki bi  bila zbrana nad 
našo občinsko obvezo, bomo 
lahko po dogovoru z RSC sa
mi usmerili na tiste regional
ne cestne odseke v naši obči
ni ,ki niso bila do sedaj de-

VIII. 6osilskl kongres 
v Novi Gorici 

v soboto in nedeljo, dne 5. 
in 6. junija  1976 j e  bil v Novi 
Gorici 8. kongres gasilske 
zveze Slovenije. V počastitev 
kongresa j e  bil izveden v so
boto in nedeljo pester kul
turni spored, ob zaključku 
kongresa pa velika povorka 
gasilskih enot in enot civilne 
zaščite. 

Povorke in zborovanja smo 
se  udeležili tudi člani in čla
nice gasilskega društva Do-
bračeva. V mimohodu so so
delovale vse gasilske enote iz 
zahodne Slovenije, pa tudi 
številne enote iz Gorenjske, 
Štajerske, Notranjske in Do
lenjske. 

V skoraj  enoumem mimo
hodu so se zvrstile gasilske 
enote s prapori, enote civilne 
zaščite, reševalne enote, naj
sodobnejša motorizirana ga
silska tehnika do strojev za 
rušenje in odstranjevanje ru
ševin pri potresih in podob
nih nesrečah. 

Na slovesnem zborovanju 
j e  govoril tov. Mitja Ribičič 
o pomenu gasilstva pri  reše
vanju vseljudske Imovine 
pred požari in elementarnih 
ter drugih nesrečah. Kod 
gostje kongresa so prisostvo
vali tudi predstavniki drugih 
republik in sosednjih držav. 

Ivan Reven 

VAŠA KRr REŠUJE 

ŽIVLJENJE; 

SAMO KRI 

NADOMESTI KRI! 

K d a j  p a r k i r i š č e ?  

jevnih skupnostih, na skup
ščino občine, oddelek za ur
banizem, gradbene in komu
nalne zadeve Pokom Peter, 
referenta za krajevne skupno
sti Raj gel j Alojza ali na ob
činski štab za vpis posojila. 

Republiška skupnost za ce
ste nam Je sporočila, da Je v 
srednjeročnem načrtu tudi 
modernizacija ceste Zlri—Lo
gatec v dolžini 14,4 lun, torej 
v celoti. 

Vplačevale! posojila bodo 
imeli tudi določene ugodnosti 
pri najemanju posojil, s a j  bo
do lahko vplačano posojilo 
za ceste koristili kot polog. 

Dr. Ivan Kavčič, starosta 
žirovskih intelektualcev se ]c 
oglasil in  za tiskovni sklad žl-
rovskega tajmsa poslal 100 di
narjev. 

Iskrena zahvala! 

Takole j e  sedaj na našem dvorišču. K d a j  b o  drugače? 

Akordi so izzveneli 

Na občlnsld pevski revij i  Je nastopilo 13 zborov. Prizadevnim 
priznanje! 



Pomen 
plavanja 
za naš 

organizem 
Bližajo se vroči dopustni-

ški dnevi, k o  se večina zapo
slenih odpravi z družinami 
na krajše  ali daljše izlete. Ze 
po tradiciji si izberemo tak 
cilj, k j e r  s e  bomo po napor
ni vožnji ali hoji, lahko pri
voščili prijetno ohladitev v 
vodi, pa n a j  bo to jezero, 
morje ali roka. Seveda, pogoj 
za veselje v vodi pa je, da 
znamo dobro plavati. 

Plavanje j e  že zelo stara 
oblika telesne aktivnosti in 
sodi k osnovni gibalni izob
razbi. 2e antični Grki so z be
sedami; »ne zna ne pisati niti 
plavati«, ponazorili pomen 
plavanja za vsakega človeka. 
To j e  gibalna aktivnost, pri
merna za vsa obdobja življe
n j a  — od četrtega, petega le
ta, pa  vse do visoke starosti. 
Za učenje tehnike plavanja 
pa so najboljša otroška leta, 
med 7. in 8. letom starosti, 
k j e r  se  otroci ob strokovnem 
vodenju nauče samostojno 
plavati že po približno sed
mih dneh. Zato se j e  na vseh 
šolah, k j e r  nimajo v bližini 
plavalnih bazenov, razvila šo
la v naravi. Naloga take or
ganizirane pedagoške metode 
je, da se  vsi učenci vsake šo
le, nauče samostojno plavati. 
Vendar vsi niso imeli možno
sti, da bi se že v šoli naučili 
plavati. To so predvsem lju
d j e  srednjih in starejših let, 
ki j im razmere niso dopušča
le športnih aktivnosti. Da bi 
se tudi ti, povečini delavci iz 
proizvodnje, lahko naučili te 
osnovne gibalne aktivnosti, 
so v krajih, k jer  imajo baze
ne, organizirani tečaji za ne
plavalce. Ti so vedno zelo 
dobro obiskani in tudi vese
l j e  vsakega posameznika po 
končanem tečaju, j e  zelo ve
liko. Tudi v naši krajevni 
skupnosti ter v samem ko
lektivu j e  zelo veliko nepla
valcev, ki bi se gotovo radi 

P l i H  ,»Л1Ч 
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čimprej naučili plavati. Zal 
se na tem področju v Zireh 
premalo dela, vse premalo j e  
pobud za organiziranje pla
valnih tečajev ali za izgrad
n j o  plavalnega bazena v Zi
reh. 

Sicer so za izvedbo plaval
nih tečajev za odrasle še dru
ge možnosti in upam, da se 

bodo kmalu javili vsi tisti, ki 
bi se radi naučili plavati. . 

Plavanje pa j e  zelo korist
no tudi iz zdravstvenega vidi
ka. Vključuje namreč celoten 
sistem gibalnih sposobnosti, 
zato j e  zelo koristno za vzdr
ževanje in izboljšanje teles
nih sposobnosti. Svetovno 
znani športni zdravniki sve
tuje jo plavanje tistim, ki 

firoYski judoisti uspešni 
no gorenisitem prvenstvu 

Konec maja  j e  bilo na Je
senicah Gorenjsko prvenstvo 
v judu. Zbralo se  j e  okrog 
petdeset tekmovalcev. Razvr
ščeni so bili v pet težinskih 
kategorij in v absolutno ka
tegorijo. 

Tekmovalci Alpine so sode
lovali v polsrednji in v sred
nji  kategoriji. 

Milan Jereb j e  v srednji 
kategoriji premagal vse tek
movalce in zasedel 1. mesto. 

V polsrednji kategoriji j e  
Tuše Branko najbolje tekmo
val. Izgubil j e  le z onim na
sprotnikom in zasedel 2. me
sto. 

Milan Frelih pa j e  zasedel 
4. mesto. 

Tone MLAKAR 

Prvenstvo Zagreba 
u malom nogometu 

IZJEDNAČENA 
KONKVRENCIJA 

ZAGREB — Na prvenstvu 
Zagreba u malom nogometu 
što se  održava u organizaciji 
»Partizana« — Crnomerec a 
pod pokroviteljstvom Općin-
ske konferencije SSRN Cer-
nomerec i tvornice obuće »Al-
pina-Ziri« odigrano j e  osam 
kola. Prema dosadašnjim 

imajo slabo držo telesa ali 
okvare na hrbtenici, tudi po
škodbe drugih delov telesa 
najhitreje odpravimo s pla
vanjem (razmigovanje po od
stranitvi mavčnih oblog, po 
operacijah). 

Seveda ni pametno, da se 
zadovoljimo samo z lenobni
mi vesl jaj i  tik ob obali, am
pak se j e  potrebno odločiti 

tudi za daljše proge, ki j ih 
poizkušamo čim hitreje p r ^  
plavati. 

Znanje plavanja j e  ključne
ga pomena za vse druge 
športe na vodi. Kdor ne zna 
plavati, si ne more privoščiti 
niti čolnarjenja, potapljanja, 
podvodnega ribolova, smuča
n ja  na vodi, ali skakanja v 
vodo. Iztok ANDREUZZI 

igrama najviše izgleda da 
osvoji naslov prvaka ima 
momčad »Vejin« koja j e  uz 
»Grahorovu« i j edina nepora-
žena momčad. 

U drugoj ligi. Pliva j e  si-
guran prvak — prvoligaši su 
Industromontaža i Marlboro. 
Na začel j u  gužva — če tiri 
momčadi bori se za dva mje-
sta koja osiguravaju opsta-
nak. 

Rezultati 10. kola; Alpina 
Ziri — Srednjoškolac 1:1, In
dustromontaža — Na-Ma 5:0, 
Pliva — Borongaj sjever 1:1, 
Pepsi — Franck 2:1, Plavi va-
Ijak — Elektroservis 2:2, Ma
rlboro  — TEI 3:1. Na tablici 
vodi Pliva (16) a slijedc Indu
stromontaža (15) i Marlboro 
(15). Alpina Ziri (12) itd. 

V vrtcu b o  kmalu veselo čebljanje . . .  

.DELO 2IVUENJE. Jc 
glasilo ALPINE tovarne 
obutve 2iri, Stara va< 23 
— n. sol. o., k i  Ima т tvoji 
sestavi TOZD Proizvodnja 
obutve, TOZD Prodaja 
obutve in Delovno skup
nost skupnih s luib.  

Ureja ga uredniški od
bor; 

Vladimir Pivk 
Alfonz Zajec 
Ivan Capuder 
Janez Smeh 
Martina Gregorač 
Majda Jesenko — glavni 

urednik 
Nejko Podobnik — od

govorni urednik 
Izhaja mesečno. Nakla

da 1600 Izvodov. 

Fotografije: Franc Je
senko 

Tisk; Gorenjski tisk, 
Kranj  

Za vse vel ja p o  napornem 
delu razvedrilo, krepitev tele
sa in  duha. Tudi za tiste, ki 
tega niso še vajeni! 


